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 فرصت یک ماهه
 به معادن غیر فعال کوتاه است

ی��ک کارش��ناس و تحلیلگر ارش��د بازاره��ای بین المللی 
س��نگ آهن و فولاد ایران تصریح کرد: معتقدم پیرو سخنان 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، لازم است معادن حبس شده 
هر چه سریع تر به گردونه تولید بازگردند، اما زمان یک ماهه 
بسیار کوتاه است و باید فرصت بیشتری به آنها داده شود تا 
همه کمبودها و موانع را رفع کنند. کیوان جعفری طهرانی 

درباره ضرب الاجل وزیر صنعت، معدن و تجارت... 2 3
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 تقاضای آلومینیوم
 در چین بالا رفت

چین با رونق تقاض��ای برای آلیاژ، آلومینیوم 
بیش��تری وارد می کند.واردات قطعی فلز اولیه 
آلومینی��وم به پایین ترین میزان خود در بحران 
مالی جهان به میزان ۸۸۰ هزار تن رسیده است 
که می توانست به ۱.۵ میلیون تن برسد. واردات 
آلومینیوم آلیاژی از یک میلیون تن فراتر رفت 
در حالی که این میزان در س��ال ۲۰۰۹ به ۲۴۳ 
هزار تن رس��یده بود. چین با رونق تقاضا برای 

آلیاژ، آلومینیوم بیشتری وارد می کند...

مرور وضعیت صنعت س��یمان در س��ال های 
گذش��ته گویای آن اس��ت ک��ه همه س��اله در 
فصل سرما و رش��د مصرف خانگی سوخت گاز، 
صنایع یا با خاموشی یا سوخت جایگزین روبه رو 
می ش��وند و این امر ضرورت برنامه ریزی حساب 
شده سالانه را طلب می کند که صنایع با آسیب 
روبه رو نش��وند. رضا جمارانی��ان، رئیس انجمن 
صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان در تازه ترین 
اظهار نظر خود در این ارتباط با اشاره به افزایش 

نرخ مازوت و تاثیر این افزایش نرخ...
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صادرات 
تحت الشعاع هزینه 

حمل ونقل

 دوری از بخشی نگری
 به زنجیره فولاد

 عطش سیمان
 به اصلاح قیمت

 کیومرث فتح اله کرمانشاهی
  دبیر  سندیکای تولیدکنندگان 
لوله و پروفیل فولادی 

ناامیدی از بهبود وضعیت 
بازار فولاد

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ف��روش نفت یک��ی از منابع اصل��ی درآمدی 
کش��ور در طول س��ال های گذش��ته بوده اما با 
تشدید تحریم های بین المللی فروش نفت کشور 
با چالش های جدی روبه رو ش��ده است. تا جایی  
که ف��روش نفت کش��ور و درآمدهای حاصل از 
آن طی یک سال گذشته به شدت کاهش یافت. 
در چنی��ن ش��رایطی، مفاهیمی مانن��د اقتصاد 
مقاومت��ی و حرکت به س��مت اقتصاد غیرنفتی 
ب��ا تکیه بر توس��عه ص��ادرات غیرنفت��ی مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت. بدون تردید بخش های 
مختلف��ی در حوزه اقتصاد مانند معدن، صنعت، 
کش��اورزی و خدمات می توانند در اقتصاد بدون 
نفت که تحت س��ایه اقتص��اد مقاومتی تعریف 

شده، نقش ایفا کنند.
زنجی��ره فولاد نیز با توجه به ظرفیت هایی که 
در کش��ور به آن اختصاص داده شده، می تواند 
نقشی اساسی در این زمینه داشته باشد. زنجیره 
فولاد از معدن آغاز می ش��ود و ت��ا صنایع ادامه 
می یاب��د. چنانچه بت��وان این زنجی��ره را مورد 
حمایت ق��رار داد می توان ب��ه اثرگذاری آن در 
اقتصاد کش��ور امید داش��ت. هرچن��د باید این 
حمای��ت به نحوی شایس��ته مدیریت ش��ود. بر 
همین اساس نیز شاهد طرح های بسیاری برای 

بهبود شرایط حاکم بر این زنجیره هستیم.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
 کم��ا اینک��ه چن��دی پیش ش��یوه نامه  س��اماندهی 
عرضه و تقاضای زنجیره ف��ولاد با هدف تنظیم این بازار 
از س��وی دولت ابلاغ ش��د. انتظار می رود اجرایی شدن 
این ش��یوه نامه بتواند تاثیر بس��زایی در بهبود ش��رایط 
ای��ن زنجیره و اثرگ��ذاری هرچه بیش��تر آن در اقتصاد 
داش��ته باشد.  گفتنی است تولید انواع فولاد کشور از ۲۷ 
میلی��ون تن تا افزون بر ۳۰ میلیون تن برآورد می ش��ود. 
با توجه به اهداف توس��عه ای این صنعت، ظرفیت تولید 
فولاد کش��ور در س��ال های آینده به ح��دود ۲ برابر این 
رقم افزایش می یابد. بنابراین باید در مس��یر برنامه ریزی  
برای هر حلقه از این زنجیره )از صنایع بالادس��تی مانند 
اس��تخراج س��نگ آهن از مع��دن تا حلقه ه��ای بعدی 
همچ��ون ف��رآوری و تولید محصولات میان��ی و نهایی( 
مباحثی مانند ارزش افزوده و اش��تغال آفرینی و صادرات 
در کنار هم مورد توجه قرار بگیرند.  موارد یادش��ده باید 
در تعیین سیاس��ت های دولت نیز مورد توجه قرار گیرد. 
بدین ترتیب می توان مانع خام فروش��ی ش��د و به سمت 
تولید محصولات نهایی با ارزش افزوده بالاتر پیش رفت، 
چراکه این اقدامات می تواند به درآمدزایی هرچه بیشتر 
برای کشور و بهبود شرایط اقتصادی منجر شود. بنابراین 
در تدوین سیاست های کلان کشور باید به گونه ای عمل 
ش��ود که از یک س��و زنجیره فولاد تکمیل شود و از سوی 
دیگر، به سمت ایجاد ارزش افزوده بیشتر و فاصله گرفتن 
از خام فروشی گام برداریم. در همین حال انتظار می رود 
کل فعالان ای��ن زنجیره به نحوی عمل کنند که فعالیت 
آنها اقتصاد کشور را در قالبی مثبت تحت تاثیر قرار دهد. 
درواقع همه فع��الان این صنایع به نحوی عمل کنند که 
مناف��ع عمومی کش��ور مورد توجه قرار گی��رد. به عنوان 
مثال، وقتی با فولادسازها سخن به میان می آید از کاهش 
صادرات محصولات خود نگران هستند. اما به اعتقاد من 
صادرات با رش��د ارزش افزوده باید مورد توجه قرار گیرد. 
درنتیجه انتظار می رود در تدوین سیاس��ت های مرتبط 
با این بخش جزیره ای و بخش��ی عمل نکرد. همه مسائل 
را فرابخشی ببینیم تا بدین ترتیب اهداف یادشده درباره 
ارزش آفرینی و اشتغالزایی نیز محقق شوند. بخشی عمل 
کردن پیامدهای بسیاری به دنبال دارد و عملکرد صنایع 
را به منفی ترین شکل ممکن تحت تاثیر قرار می دهد. این 
دست اشتباهات در عرضه فولاد و محصولات فولادی در 
بورس کالا طی هفته گذش��ته به ش��کل رشد قابل توجه 
ام��کان خرید و عق��ب افتادن زمان تحوی��ل محصول و 
تغییر قیمت پایه مش��اهده شد. درنهایت نیز شاهد روند 
رو به رش��د قیمت ها بودیم. افزایش قیمتی بدون تردید 
به ضرر مصرف کننده نهایی تمام می شود. البته بسیاری 
این رشد را ناش��ی از روند افزایش قیمت در بازار جهانی 
می دانن��د اما اقدامات دولتی ها نیز در این رش��د قیمتی 
اثرگذار اس��ت. بنابراین از سیاست گذاران انتظار می رود 
در تدوین دس��تورالعمل های خ��ود کل زنجیره ارزش را 
م��ورد توجه قرار دهند. بدون تردی��د چنانچه هر بخش 
بخواه��د تنها خودش را ببیند در نهایت قیمت ها رش��د 

می کند که به ضرر مصرف کننده نهایی خواهد بود.

اتمام فاز دوم برداشت های 
 نقشه زمین شناسی 
در خراسان شمالی

در راس��تای اجرای��ی ش��دن تفاهمنامه س��فر 
ریاست جمهوری به استان خراسان شمالی، فاز دوم 
برداش��ت های میدانی ۵ برگ نقشه زمین شناسی 
کاربردی در مقیاس یک پنجاه هزارم به اتمام رسید. 
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتشافات معدنی کش��ور، حسنعلی حسین زاده، 
نماینده س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
در اس��تان خراس��ان ش��مالی، گفت: ب��ا توجه به 
اهمیت تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی کاربردی 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 
اقدام به تهیه ۵ برگ نقشه زمین شناسی کاربردی 
در استان خراسان شمالی کرد که تاکنون ۲ فاز از 

این پروژه به اتمام رسیده است. 
وی افزود: با تلاش های صورت گرفته از س��وی 
نمایندگی خراس��ان ش��مالی و اس��تقرار ۵ اکیپ 
کارشناس��ی در مناط��ق مختلف اس��تان از جمله 
بجنورد، سنخواس��ت و جاج��رم، در مجموع ۵۶۰ 
نفر  روز عملیات کارشناسی انجام شده است.  وی 
خاطرنش��ان ک��رد: تاکنون در ح��دود ۶۰۰ نمونه 
جهت مطالعه و تهیه مقاطع آزمایشگاهی برداشت 
شده که با وجود مشکلات و محدودیت های پیش 
آمده و با تکیه بر توان کارشناس��ی و لجس��تیکی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، فاز 
دوم آن با هزینه ای بالغ بر ۵ میلیارد ریال به اتمام 

رسیده است.

در مراسمی با حضور مدیران عامل شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو و بانک تجارت، تفاهمنامه همکاری های دو جانبه به 
امضا رسید. بر اساس این تفاهمنامه از این پس بانک تجارت 
متعهد می شود در قبال تمرکز فعالیت های پولی و بانکی، اعم 
از ارزی و ریالی ش��رکت چادرملو و شرکت های زیر مجموعه، 

انواع خدمات مالی و بانکی را به این شرکت ارائه کند.
به گ��زارش روابط عمومی چادرملو، این تفاهمنامه با اعتبار 
۲ س��اله منعقد ش��ده اس��ت و در صورت توافق طرفین برای 
سال های بعد نیز قابل تمدید است. ازجمله موارد مورد توافق 
طرفی��ن، افتتاح انواع حس��اب های ارزی و ریالی، تعیین حد 
اعتبار و گش��ایش انواع اعتبارات اس��نادی داخلی و خارجی، 

صدور و تعیین حد اعتبار انواع ضمانت نامه های ارزی و ریالی، 
اعطای انواع تس��هیلات در قالب عقود اس��لامی، تامین مالی 
شرکت های زیر مجموعه از طریق انعقاد قراردادهای جداگانه، 
انج��ام کلیه امور مربوط به س��هام، همچون پذیره نویس��ی و 
سبدگردانی توسط کارگزاری بانک تجارت، همچنین شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو موافقت کرد نسبت به انتقال بخشی 
از حس��اب های شرکت و ش��رکت های زیر مجموعه به بانک 
تجارت اقدام کند. در آئی��ن انعقاد این تفاهمنامه، ناصر تقی 
زاده مدیرعامل و عضو هیات مدیره ش��رکت چادرملو با تشکر 
از همکاری های بانک تجارت که تاکنون با ش��رکت چادرملو 
داش��ته اس��ت اظهار امیدواری کرد: با انعق��اد این تفاهمنامه، 

س��طح همکاری های دو جانب��ه افزایش یاب��د. وی همچنین 
با اش��اره به ش��رایط اقتصادی کش��ور و مش��کلات ناشی از 
تحریم های ظالمانه افزود: بر این اعتقادم که توسعه اقتصادی 
کش��ور با اتکا به توانمندی های مالی و س��رمایه گذاری های 
ش��رکت  های بزرگ معدنی و صنعتی بخوبی امکان پذیر است 
و ب��ا این اقدام��ات می توانیم بار بزرگ��ی از روی دوش دولت 
برداریم چرا که در این ش��رایط نمی توان انتظار داشت دولت 
به تنهایی در جهت توس��عه اقتص��ادی گام بردارد. وی افزود 
چادرمل��و آمادگی کام��ل دارد تا با اجرای طرح های توس��عه 
بخش خود و با اس��تفاده از تس��هیلات بانکی، مسیر توسعه و 
اشتغال را طی کند و خوشبختانه از حمایت های وزیر صنعت، 

معدن و تجارت و مقامات استانی نیز برخوردار است. بر اساس 
همین گ��زارش دولت آبادی، مدیرعام��ل بانک تجارت نیز با 
تشکر از حسن نظر مدیرعامل چادرملو در توسعه روابط مالی 
با بان��ک تجارت و تقدیر از دیدگاه های توس��عه گرایانه ناصر 
تقی زاده که در هر جا که مسئولیت پذیرفته اند منشاء خدمات 
ارزنده ای برای کش��وربوده اند افزود: همانطوریکه پیش��تر این 
بانک در پروژه عظیم شیرین س��ازی و انتقال آب خلیج فارس 
به مناطق مرکزی ایران در تامین مالی آن س��هیم بوده است، 
امیدواری��م بتوانیم نقش اثر بخش��ی در تامین مالی طرح ها و 
پروژه های در دست اقدام شرکت چادرملو و زیر مجموعه های 

آن نیز داشته باشیم.

انعقاد تفاهمنامه همکاری های متقابل بین چادرملو و بانک تجارت

گروه معدن

ی��ک کارش��ناس و تحلیلگر ارش��د بازارهای 
بین المللی س��نگ آهن و فولاد ایران تصریح کرد: 
معتق��دم پیرو س��خنان وزیر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت، لازم اس��ت معادن حبس ش��ده هر چه 
س��ریع تر به گردونه تولید بازگردند، اما زمان یک 
ماهه بسیار کوتاه است و باید فرصت بیشتری به 
آنها داده ش��ود تا همه کمبوده��ا و موانع را رفع 

کنند.
کیوان جعفری طهرانی در گفت وگو با معدن ۲۴ 
درباره ضرب الاجل وزیر صنعت، معدن و تجارت 
درباره تعیین تکلیف معادن حبس ش��ده افزود: 
معادن غیرفعال و حبس ش��ده باید هر چه زودتر 
ب��ه مدار تولید بازگردن��د، برخی از این معادن به 
دلیل مشکلات نقدینگی که صاحبان پروانه های 
مربوطه دس��ت به گریبان هستند با توقف تولید 
مواجه ش��ده اند. وی با اش��اره به نامناسب بودن 
ن��رخ س��نگ آهن در س��ال های ۲۰۱۴، ۲۰۱۵ 
و ۲۰۱۶ گفت: اکنون نرخ س��نگ آهن به رش��د 
قیمتی ۹ تا ۱۱سال قبل بازگشته و اگر می بینیم 
علاقه مندی بابت شروع فعالیت ها وجود دارد، به 
موضوع افزایش نرخ جهانی باز می گردد. جعفری 
طهران��ی بیان کرد: به ط��ور طبیعی این موضوع 
س��بب افزایش نرخ جهانی ف��ولاد، افزایش نرخ 
فولاد صادراتی ایران و افزایش نرخ کدال خواهد 
ش��د که خود، س��بب افزایش نرخ فروش داخلی 
س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله خواهد شد، هر 
 چند هنوز این قیمت ها با نرخ های جهانی فاصله
زیادی دارن��د. وی ادامه داد: برخی از این معادن 
ب��ا مش��کلاتی با س��ازمان های مناب��ع طبیعی و 
محیط زیس��ت، همچنی��ن معارض��ان محلی و 
عشایر مواجه اند و لازم است به ویژه در خصوص 
معادن س��نگ آهن به دلیل کمبود منابع مذکور 
در کش��ور )که طبق پیش بینی ها در افق ۱۴۰۴ 
با ۲۲ میلیون تومان کس��ری س��نگ آهن مواجه 
خواهی��م ش��د که خود س��بب می ش��ود تا این 
کمبود از محصولات بالادس��تی به میان دس��تی 
منتقل ش��ود( این مشکلات رفع شود. کارشناس 
و تحلیلگر ارش��د بازارهای بین المللی سنگ آهن 
و ف��ولاد ایران ادام��ه  داد: در افق ۱۴۰۴ نیازمند 

۸۰ میلیون تن کنسانتره هستیم، در صورتی که 
مطاب��ق اس��ناد و مدارک موج��ود بین ۸۲ تا ۸۳ 
میلیون تن ظرفیت تولید به شرکت های مختلف 
واگذار ش��ده است، اما فراموش نکنیم کمبود ۲۲ 
میلیون تنی سنگ آهن موجب کسری بیش از ۱۰ 
تا ۱۱ میلیون تنی کنسانتره خواهد شد؛ یعنی با 
وجودی که ظرفیت تولید بالا بوده و با مازاد تولید 
مواجه ایم، اما کس��ری کنسانتره خواهیم داشت.  
وی اضافه کرد: در افق ۱۴۰۴ حدود یک میلیون 
تن کس��ری تولید گندله بر اس��اس ظرفیت های 
واگذارش��ده خواهیم داش��ت، اما به طور طبیعی 
کس��ری تولید ۱۰ تا ۱۱ میلیون تنی کنس��انتره 
موج��ب کاهش دس��تکم ۱۰میلیون تنی گندله 
خواهد شد و این مازاد بر یک میلیون تن کسری 
اس��ت که ظرفی��ت آن کمتر از نی��از افق ۱۴۰۴ 
اس��ت. جعفری طهرانی گفت: همچنین در افق 
۱۴۰۴ کس��ری ۶ تا ۷ میلیون تنی آهن اسفنجی 
خواهیم داش��ت؛ کسری آهن اسفنجی بر اساس 
ظرفیت های تولید اس��ت و کس��ری تولید واقعی 
ب��ه مرات��ب بیش از ای��ن رقم خواهد ب��ود، زیرا 

کس��ری تولید س��نگ آهن به کل زنجیره منتقل 
می شود، بنابراین نیازمند فعال سازی همه معادن 
هس��تیم. وی اظهار ک��رد: ضرب الاجل یک ماهه 
وزیر صنعت، معدن و تجارت برای رفع مشکلات 
معادن حبس ش��ده در عمل اجرایی نیست، زیرا 
این معادن به دلایل متعدد بس��ته شده اند و حال 
برای راه اندازی مجدد نیاز به بازسازی های متعدد 
دارن��د که زمان بر اس��ت، به ط��ور مثال راه های 
دسترس��ی معادن به مرور زمان تخریب ش��ده و 
نی��از به هزینه ک��رد مجدد برای بازس��ازی دارد. 
کارش��ناس و تحلیلگر ارشد بازارهای بین المللی 
س��نگ آهن و ف��ولاد ای��ران اف��زود: همچنی��ن 
تجهیزات و امکانات آنها به تدریج تخریب ش��ده، 
تجهیزاتی نظیر ساختمان، کانکس، باسکول و... 
در معادنی که غیرفعال می شود، نیاز به بازسازی 
مجدد دارد. وی ادامه داد: در معادن تخریب شده، 
به مرور زمان به دلایل زیست محیطی، بارندگی ها 
و ش��رایط جوی، جبهه های کار آنها نیز تخریب 
می ش��ود و بر این اس��اس، رفع این مش��کلات و 
احیای مجدد معادن نیازمند زمان بیشتری است. 

جعفری طهرانی خاطر نشان کرد: این مشکلات، 
فارغ از این اس��ت که اکتش��افات انجام ش��ده در 
این معادن زیاد جوابگو نبوده و موجب ش��ده که 
علاقمندی صاحبان س��رمایه و سرمایه گذاران به 
آنه��ا کاهش یابد. این فع��ال معدنی تاکید کرد: 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت باید در خصوص 
معادن��ی که مش��کلاتی ب��ا س��ازمان های منابع 
طبیعی و محیط زیست دارند، با صاحبان پروانه و 
صاحبان معادن همکاری بیشتری داشته باشد تا 
مش��کلات رفع شده و این معادن به چرخه تولید 
بازگردند، همچنین نیاز اس��ت تا تمهیداتی برای 
رفع کمبود نقدینگی برخی از این معادن اندیشیده 
شود که این مهم می تواند از طریق سرمایه گذاری 
ش��رکت های بزرگ خصوصی یا دولتی داخلی یا 
از طریق تس��هیلات بانکی باشد. وی یادآور شد: 
در سال های گذش��ته بخشنامه ای توسط وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ب��ه بانک مرکزی ابلاغ 
ش��د که بر اس��اس آن پروانه بهره برداری معادن 
می توانس��ت ب��ه عنوان وثیقه ب��رای دریافت وام 
نزد بانک ها قرار بگیرد، اما در چند س��ال گذشته 

ای��ن مهم اجرایی نش��د.  جعفری طهرانی گفت: 
بانک ه��ا علاقه مندن��د ت��ا وثیقه ه��ای ملکی یا 
وثیقه هایی که قابلیت نقدش��وندگی سریع تری 
دارن��د را بپذیرن��د و این م��ورد یکی از معضلات 
اساسی اس��ت، این در حالی است که بسیاری از 
مع��ادن برای خرید دس��تگاه ها و تجهیزات مورد 
نیاز از جمله س��نگ شکن و دستگاه های فراوری 
نیازمند سرمایه هستند. وی بیان داشت: هرچند 
درباره ماش��ین آلات اکتشاف و استخراج می توان 
از پیمان��کاران اس��تفاده ک��رد ت��ا در چارچوب 
قراردادی ک��ه این پیمانکاران با صاحبان معادن 
و پروان��ه منعقد می کنند درصدی از ماده معدنی 
اس��تخراج ش��ده را به عنوان دس��تمزد بردارند، 
اما در خصوص ماش��ین آلاتی مثل دستگاه های 
خردایش و فرآوری که در معادن نصب می شوند، 
باید وزارت صنعت ، معدن و تجارت تمهیداتی را 
مدنظر قرار دهد تا بانک ها بیش از گذش��ته برای 
قبول پروان��ه بهره برداری معادن به عنوان وثیقه 
ب��ه منظور در اختیار گذاش��تن وام مورد نظر به 

صاحبان پروانه، اقدام کنند.

فرصت یک ماهه به معادن غیر فعال کوتاه است

سرمقاله

خبر

 دوری از بخشی نگری
به زنجیره فولاد

 عضو هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد با اشاره به اینکه 
در آخرین جلسه انجمن فولاد با وزیر صنعت مذاکرات خوبی انجام 
شد، گفت: وزیر صنعت، معدن و تجارت در جریان جزئیات تقاضای 
داخل و میزان تولید قرار گرفت و بر همین اس��اس قرار بر این ش��د 
ک��ه ۶۰ درص��د صادرات را انجام دهی��م و ۴۰ درصد در بازار داخل 
ف��روش برود. به گزارش دنیای معدن، رضا شهرس��تانی در توضیح 
جزیی��ات تولید، فروش و صادرات فولادی ه��ا گفت: درحال حاضر 
۲۰ میلی��ون ت��ن تولید اس��لب و طویل داریم ک��ه ۱۰ میلیون تن 

آن را نوردی ه��ا مص��رف می کنن��د که از ای��ن ۱۰ میلیون هم ۲.۵ 
میلیون تن صادر می ش��ود. به گفته وی بر همین اساس ۵۰ درصد 
تولید ش��مش مازاد بوده و امکان ص��ادرات داریم. وی ادامه داد: از 
سویی دیگر برخی شرکت هایی که خودشان کوره های القایی دارند 
و ۵.۲میلی��ون ت��ن تولید دارند و لذا ۵ میلی��ون تن دیگر نیز از این 
محل مازاد است که مجموع آن ۱۵ میلیون تن می شود. ۵ میلیون 
ای��ن حجم که کوره های قوی برای تولید داخل اس��ت و باقی مازاد 
هم صادر می شود. وی تاکید کرد: بر همین اساس و برای اطمینان 

خاط��ر درخواس��ت دادیم تا امکان ص��ادرات ۶۰ درصدی خارج از 
بورس کالا و فروش ۴۰ درصدی در بورس کالا برای فولادی فراهم 
ش��ود چراکه با توجه به افزایش قیمت ها در بازارهای جهانی باید از 
این فرصت نهایت اس��تفاده را درجهت ارزآوری برای کش��ور ببریم. 
شهرستانی با اشاره به اینکه در معاملات بر اساس شیوه  نامه زنجیره 
فولاد عمل ش��ده و محصولات در بورس کالا عرضه شد، گفت: ولی 
مقرر شده تا وزیر صنعت طی روزهای آتی تصمیم های جدید خود 
را در خصوص این موضوع بر مبنای مذاکراتی که داشتیم اعلام کند.

پیشنهاد 60 درصدی صادرات محصولات فولادی

عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس با اشاره به حقوق 
پرداختی مالکان مع��ادن به اداره منابع طبیعی گفت: اگرچه 
بخش عم��ده ای از مالکان معادن به وظای��ف قانونی خود در 
پرداخ��ت حقوق دولتی یا س��ایر م��وارد تعیین ش��ده اقدام 
می کنند، ام��ا معمولا نهادهای دریافت کننده هیچ توجهی به 

تسهیل کسب و کار این بخش مهم از اقتصاد کشور ندارند.
مصطفی طاهری در گفت وگو با ایراس��ین گفت: براس��اس 
قانون بخش��ی از درآمدهای معدنی از س��وی مالکان باید به 
حساب خزانه برای احیاء یا بهبود زیرساخت های موجود واریز 
شود که یکی از موارد اصلی آن مربوط به حقوق منابع طبیعی 
با نرخ ۱۲ درصد اس��ت، اما با توجه به تحقیقات انجام شده و 
آمارهای موجود دقیقا اصلی ترین گرفتاری معادن برای کسب 

و کار همین نهاد یعنی منابع طبیعی شناخته شده است.
طاهری اف��زود: به عنوان مثال در اس��تان زنجان برآوردها 
دقیقا حکایت از پرداخت این حقوق قانونی از س��وی مالکان 
و س��رمایه گذاران معدن��ی دارد ام��ا س��ختگیری ها و بعض��ا 
بی توجهی به اهمیت رونق در این بخش از اقتصاد باعث شده 
تا اغلب معادن راکد به بهره وری نهایی نرس��یده باشند چون 
س��رمایه گذاران هنوز در پیچ و خم بروکراس��ی اداری در این 

نهاد به دنبال راه حل مشکل هستند.
این عضو کمیس��یون صنایع و مع��ادن تاکید کرد: توجه به 
منابع طبیعی یکی از مهم ترین رویکردهای مسئولان و البته 
مردم است، اما وقتی بررسی می کنیم می بینیم با وجود اینکه 

حقوق قانونی معادن از س��وی س��رمایه گذاران پرداخت شده 
ولی هیچ تغییری در ای��ن بخش یعنی منابع طبیعی حاصل 
نش��ده ناخودآگاه به این نتیجه می رس��یم که ظاهرا این نهاد 
تنه��ا به عنوان یک گلوگاه در بخش معدن قرار گرفته و مانع 

از رشد و توسعه اقتصاد معادن شده است.
وی گفت: بارها با مس��ئولان مربوطه جلس��ه گذاشته شده 
و از طرق مختلف مش��کلات در جلس��ات مطرح ش��ده است 
اما تا ای��ن لحظه به خصوص در اس��تان زنجان تغییر خاصی 
در رویکرد ایجاد نش��ده و به قول معروف گره ای از مشکلات 
مالکان معادن باز نشده است، به همین دلیل در صورت ادامه 
این روند و با درنظر گرفتن افق های تعیین ش��ده برای رونق 
معادن قطعا کمیس��یون صنایع مراحل قانونی پیگیری را در 

دستوری کار خود قرار می دهد.
طاهری ضمن اش��اره به عملکرد کش��ورهای توسعه یافته 

تاکی��د کرد: توس��عه مع��ادن و توجه ب��ه مناب��ع طبیعی و 
محیط زیس��ت هیچ تقابلی با یکدیگ��ر ندارند به این دلیل که 
در بس��یاری از کشورهای توس��عه یافته مثل کانادا و استرالیا 
می بینیم با وجود اینکه معادن همواره روند روبه رش��د خود را 
طی می کنند مشکلات زیست محیطی هم ایجاد نشده است، 
چون نهادهای مرتبط در زمینه اهداف تعیین ش��ده و همگام 

با یکدیگر عمل کرده اند.
این عضو کمیس��یون صنایع و معادن معتقد است برداشت 
ش��خصی از قانون ی��ا مدیری��ت جزی��ره ای در بخش معدن 
کارای��ی ندارد و تنه��ا دس��تاورد آن دوری از رونق و کاهش 
س��رمایه گذاری در این بخش از سوی صاحبان سرمایه است 
درحالی که اگر همه دستگاه ها و نهادها براساس قانون و بدون 
برداشت های شخصی در بخش معدن عمل کنند شاهد رونق 

درآمدهای غیرنفتی کشورمان خواهیم بود.
وی همچنین اظهار کرد: بررس��ی های علمی البته حکایت 
از این دارد که در اغلب موارد فعالیت های معدنی نس��بت به 
مناب��ع طبیعی مثبت عم��ل می کند و این مناب��ع را نه تنها 
نگهداری بلکه توس��عه نیز می دهد ب��ه عنوان مثال می بینیم 
ک��ه در برخی معادن مالکان برای بهب��ود و نگهداری محیط 
اطراف محل فعالیت خود اقدام به درختکاری یا حتی مراقبت 

از حیات وحش هم کرده اند.
به گفته این نماینده مجلس هرچند نباید فراموش کرد که 
در برخی از معادن اتفاقا نباید اجازه دهیم این مواد بیشتر در 

محیط زیس��ت باش��ند؛ چون می توانند منابع آب، غذا و بطور 
کلی محیط زیس��ت را آلوده کنند و این یک اصل علمی تایید 

شده و مطرح در کشورهای توسعه یافته است.
طاهری در ادامه افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 
بهبود اقتصاد معدنی در کشور اقدام به اجرای مصوبه ای کرده 
ک��ه معادن راکد را تعیین تکلیف کند و این بخش مس��کوت 
مان��ده را به چرخه تولید مواد معدنی بازگرداند، اما زمانی که 
بررس��ی دقیقی انجام شده پرونده بس��یاری از این معادن در 

منابع طبیعی و محیط زیست با مشکل روبه رو شده است.
ای��ن عضو کمیس��یون صنای��ع و معادن گفت: دربررس��ی 
مش��کلات معدن��ی اس��تان زنجان مش��خص ش��د چالش با 
محیط زیست و منابع طبیعی جزو دومین و عمده ترین مشکل 
مالکان معادن است و اغلب آنها اعلام می کنند علی رغم اینکه 
مبال��غ مربوطه را پرداخت کرده اند بازه��م در راهروهای این 
س��ازمان ها باید معطل ی��ک امضاء و یا تاییدی��ه جهت آغاز 

فعالیت باشند.
طاهری معتقد است این نوع عملکرد در بخش معدن فقط 
به کاهش س��هم معدن از اقتصاد کش��ور و نزولی شدن تعداد 
مشاغل در بخش های مس��تعد است، درحالی که اگر بتوانیم 
این معضل را به طور کل و اصولی برطرف کنیم ش��اهد رونقی 
قابل توجه در سراس��ر کش��ور و صنایع خواهیم داشت، چون 
هریک فرصت شغلی ایجاد شده در معدن می تواند چهار برابر 

فرصت شغلی در صنایع پایین  دستی ایجاد کند.

معادن تضادی با منابع طبیعی ندارند
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هدف گذاری ایمیدرو برای توسعه بخش معدن و صنایع معدنی

داده های ژئوفیزیک هوایی برای اکتشافات عمقی بازبینی شود

معادن کوچک ناجی فولاد برای تامین سنگ آهن هستند
ایمیدرو به همراه ش��رکت های زیرمجموعه و تابعه، از س��ال ۹۹ 
تا س��ال ۱۴۰۳ بیش از ۱۶.۳ میلیارد دلار ط��رح اجرا و راه اندازی 

خواهد کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، با راه ان��دازی و افتتاح این 
طرح ها در زنجیره های فولاد،  مس، آلومینیوم، طلا و... بخش بزرگی 
از چش��م انداز کشور در بخش معدن و صنایع معدنی محقق خواهد 
ش��د. لازم به یادآوری است که این س��ازمان به همراه شرکت های 
تابع��ه و زیرمجموع��ه ۸۸۹۳ میلی��ون دلار س��رمایه گذاری بی��ن 

سال های ۹۳ تا ۹۸ انجام داده است.
طبق این پیش بینی میزان س��رمایه گذاری در س��ال ۹۹، برابر با 
۳۰۸۸ میلی��ون دلار خواه��د ب��ود که بیش از ۲ میلی��ارد دلار آن 

توس��ط ایمیدرو و ش��رکت های زیرمجموعه و تابعه و یک میلیارد 
دلار آن توس��ط بخش خصوصی محقق می شود. همچنین در سال 

۱۴۰۱سرمایه گذاری ۶۶۴۹ میلیون دلاری مورد توجه است.
برنام��ه  ب��ه ترتی��ب  ایمی��درو در س��ال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
س��رمایه گذاری ۱۴۸۲ میلی��ون دلار و ۴۳۶۳ میلیون دلار را برای 
تحقق اهداف توس��عه بخش معدن و صنای��ع معدنی هدف گذاری 
کرده اس��ت. همچین میزان س��رمایه گذاری در این حوزه در سال 

۱۴۰۳ به ۷۵۱ میلیون دلار خواهد رسید.
مجموع اش��تغال ایجاد شده در سال های ۹۹ تا ۱۴۰۳ به صورت 
مس��تقیم ۴۲ هزار و ۳۱ نف��ر و به طور غیرمس��تقیم ۱۷۴ هزار و 

۳۵نفر خواهد بود.

عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور تهران با اشاره به پیش شرط های 
لازم ب��رای انجام اکتش��افات عمقی درباره س��نگ آهن گفت: برای 
انجام اکتش��افات عمقی درگام نخست باید به جمع آوری داده های 
ژئوفیزی��ک از مناطق��ی ک��ه دارای معادن آهن هس��تند پرداخت، 
در کم��ال تاس��ف داده هایی که در این زمینه وج��ود دارند قدیمی 
هس��تند و نزدیک به ۴ده��ه از جمع آوری آنها می گ��ذرد در واقع 
 این اطلاعات با فناوری های موجود در زمان های گذشته جمع آوری 

شده است. 
به گزارش بیرونیت، رضا مهرنیا اظهار کرد: معادن آهن از خاصیت 
مغناطیسی برخوردار هستند و این ویژگی باعث می شود تا بتوان با 
استفاده از تکنیک اندازه گیری مغناطیسی بتوان مناطقی که بیش 
از سایر مناطق این خاصیت مغناطیسی را نشان می دهند شناسایی 
کرد و برای انجام این کار بهترین راهکاراس��تفاده از داده های هوایی 

و ماهواره ای است.
او گف��ت: در بعضی از مناطق در س��ال های گذش��ته تعدادی از 
ش��رکت های خصوصی موفق شده اند داده های جدیدتری از مناطق 
دارای مع��ادن آهن جم��ع آوری کنند اما این کافی نیس��ت چون 
کش��ور ما یکی از کش��ورهای اس��ت که از پوشش وس��یعی درباره 
مناطق آهن برخوردار اس��ت ب��ه گونه ای که نه تنه��ا الان بلکه تا 
۲۰۰ س��ال آینده هم می توانیم تأمین کننده منابع آهن کشورمان 
والبته خاورمیانه باش��یم واقعیت این است که به لحاظ غنای زمین 
شناس��ی کمتر کشوری در دنیا وجود دارد که چنین غنای طبیعی 
و موهبتی برخوردار باشد اما بدون شک برای استفاده از این منابع 

باید مدیریت درستی برقرارباشد.
عضو هیات علمی دانش��گاه پیام نور تهران بیان کرد: بس��یاری از 
معادن بزرگ موجوددرکش��ورازبازدهی لازم برخوردارهستند ومی 
توان برای اکتشافات عمقی سرمایه گذاری کرد ولی معادن کوچک 
بی ریشه هستند یا عمقی ندارند بنابراین پیشنهادمی شود در درجه 
اول اطلاع��ات ژنوفیزیک هوایی بازبینی وبروز ش��وند و این داده ها 

بااطلاعات ماهواره ای تلفیق شود.

مهرنی��ا اذعان کرد: م��ا نیازمند تولید، تجهیز و بازبینی س��امانه 
اطلاع��ات ژئوفیزی��ک هوایی هس��تیم یعن��ی باید اطلاع��ات را با 
هلیکوپتر و هواپیمای مجهز با فناوری مغناطیس س��نجی برداشت 
کنی��م و اطلاعات ماه��واره را نیز به بانک اطلاعات��ی اضافه کنیم، 
تحقق این امر به س��رمایه گذاری بالانی��از نداردبلکه نیازمند عزم و 
همت ملی اس��ت چون اکتشاف چکشی آهن دیگر به لحاظ مکانی، 
زمانی و سرمایه گذاری برای ما مقدرو نیست بنابراین باید نگرش ها 

را مانند سایر کشورها تغییر داد.
او گف��ت: معادن س��نگ آهن موجود در کش��ور را می توان رصد 
کرد چون ماده معدنی آهن به نام کانس��ار خوشبختانه خصوصیت 
مغناطیس��ی دارد که خودش را به راحتی نش��ان می دهد بنابراین 
اگ��ر بان��ک اطلاعاتی تکمیل ش��ود به خوبی می توان ب��ا داده های 
ژئوفیزیک مناطق را شناس��ایی کرد ک��ه درکدام مناطق به صورت 
سطحی و درکدام مناطق به صورت عمقی می توان حفاری کردو به 
ذخایر غنی سنگ آهن دس��ت پیدا کنیم البته برای سرمایه گذاری 
صددرصد در ابتدای کار نباید انجام داد و گام به گام و حساب شده 

باید پیش رفت.
مهرنیا خاطرنشان کرد: برای انجام اکتشاف عمقی تمامی مواردی 
که عنوان ش��د یک چرخه علمی-عملی اس��ت که باید پیاده سازی 
ش��ود و درمحله اجرا و عمل باید بوروکراسی ها حذف شود تا موانع 
دست و پاگیر مانع از اجرای این اقدامات نشود و از نیروی متخصص 

به معنای واقعی برای انجام اکتشافات عمقی استفاده کنیم. 
او تصری��ح ک��رد: ب��رای انج��ام اکتش��افات عمقی می ت��وان از 
توانمندی ه��ای ملی اس��تفاده کنیم و در این ب��اره تجربه داریم به 
عنوان مثال ش��رکت ملی ف��ولاد یا برخی صنایع دیگ��ر ازامکانات 
خوبی برخوردارند مشکلی بابت نیروی متخصص و فناوری اکتشاف 
عمقی وجود ندارد باید همت ملی وجود داش��ته باشد تا در مرحله 
عم��ل کارها خوب پیش رود و البته ب��رای انجام یک طرح ملی در 
خصوص اکتشافات عمقی باید سرمایه گذاری کلان را هم پیش بینی 

کرد.

مدیرعام��ل پیش��ین ایمی��درو معتقد اس��ت اگر 
فعالیت های اکتش��افی به صورت کارشناسی انجام 
ش��ود و توسعه اکتشافات عمقی تداوم داشته باشد، 
نه تنها نیاز س��نگ آهن ب��رای تولید ۵۵میلیون تن 
فولاد در افق ۱۴۰۴ محقق خواهد ش��د بلکه برای 
تامی��ن س��نگ آهن پروژه های جدید نیز مش��کلی 

نخواهیم داشت. 
مهدی کرباسیان در گفت وگو با »بیرونیت« اظهار 
کرد: در س��ال ۹۳ ش��رکت فولاد تکنیک وشرکت 
ملی فولادبرای بروزکردن ط��رح جامع فولاد اقدام 
کردن��د، براس��اس این طرح، دولت وتمامی دس��ت 
اندرکاران از نیاز س��نگ آهن و مشکلات حمل ونقل 
و زیرس��اختی مطلع شدند و خوش��بختانه هر ۳ماه 
 یکبار نیز برای بروزرس��انی طرح جامع فولاد اقدام 

می شود. 
کرباس��یان تصری��ح ک��رد: همزم��ان ب��ا تدوین 
ط��رح جامع ف��ولاد بس��یاری از مجوزهای صنعت، 
مع��دن وتجارت ب��رای احداث واحده��ای فولادی 
غیرکارشناس��انه ابط��ال ش��د، تاپیش از س��ال ۹۲ 
ب��رای تولید بیش از ۱۲۰ میلی��ون تن فولاد مجوز 
اعطا شد که خوشبختانه پس از تدوین طرح جامع 
فولاد مجوز برای تولید ۵۰ میلیون تن فولاد ابطال 
ش��د که این امر باعث شدازتصمیمات پوپولیستی و 
غیرکارشناسانه جلوگیری شود البته هنوز هم برخی 
مجوزها غیرکارشناس��انه هس��تند ولی تا حدزیادی 

این مجوزها اصلاح شد.
مدیرعام��ل پیش��ین ایمی��درو بیان ک��رد: برای 
تولی��د ۵۵ میلی��ون ت��ن ف��ولاد در اف��ق ۱۴۰۴ 
کمبود س��نگ آهن وجود ندارد چون اقدامات لازم 
برای تامین س��نگ آهن در س��ال های گذش��ته در 
ایمیدرو انجام ش��ده اس��ت، یکی از ای��ن اقدامات 
حمایت از معادن کوچک اس��ت که از اواخر س��ال 
۹۷ و ۹۸ ش��روع ش��د چ��ون مع��ادن کوچ��ک و 
 متوس��ط درصد زیادی از نیاز سنگ  آهن را برطرف 

می کنند. 
او اذع��ان کرد: دومی��ن اقدام ایمی��دور نیز برای 
تامین س��نگ آهن موردنیاز برای تحقق هدف طرح 
جامع فولاد انجام اکتش��افات وس��یع بود، درزمان 
مدیریت بنده دراین س��ازمان ۲۷۰ ه��زار کیلومتر 
کار اکتشافی ش��روع شد و بر این اساس ۲۰۰ هزار 
کیلیومتر ژئوفیزیک هوایی انجام شد که خوشبختانه 
این کار هنوز هم ادامه دارد و ایمیدرو درحال حاضر 
نیز برای ادامه این فعالیت های اکتش��افی ورود پیدا 

کرده است. 

ک��رد:  عن��وان  ایمی��درو  پیش��ین  مدیرعام��ل 
معدن��ی  ب��زرگ  ش��رکت های  خوش��بختانه 
فعال ترش��ده  اند و در زم��ان مدیری��ت بنده چندین 
ق��رارداد ب��رای پروژه ه��ای گل گه��ر ۴، ۵ و ۶ ب��ا 
ش��رکت میدکو وفولادماهان بس��ته شد علاوه بر آن 
 قراردادهای پروژه های گل گهر ۷، ۸ و ۹ نیز بس��ته 

شده است. 
کرباس��یان عن��وان کرد: ش��رکت تهی��ه و تولید 
موادمعدن��ی ای��ران در ف��لات مرک��زی در رابطه با 
معادن عمق��ی اقدامات خوبی انجام داده اس��ت به 
گون��ه ای که تنها از یکی از این معادن ۲میلیارد تن 
ذخیره به  دس��ت آمد به نظر می رسدخوش��بختانه 
اگ��ر ب��ه س��مت مع��ادن عمق��ی حرک��ت کنی��م 
 دیگ��ر ب��ا کمب��ود س��نگ آهن مواج��ه نخواهی��م

شد. 
او ادام��ه داد: براس��اس تصمیم��ات و طرح های 
سال های گذش��ته ؛قرار براین بود تا در کنار دریای 
عم��ان و خلیج فارس کارخانه هایی ایجاد ش��ود که 
نیاز س��نگ آهن به راحتی از کش��ورهای اس��ترالیا، 
برزیل و س��ایر کش��ورها تامین ش��ود بر این اساس 
بع��داز برجام توافقنام��ه ای با ش��رکت دنیلی برای 
تامین ۴میلیون تن آهن اسفنجی امضا شدو شرکت 
تاس��یس شد حتی مقدمات کار نیز فراهم شد اما با 
لغو برجام و خروج دنیل��ی از توافقنامه فعالیت این 

شرکت متوقف شد.
مدیرعامل پیش��ین ایمیدرو اذعان کرد: ش��رکتی 
توس��ط فولادمک��ران ب��رای تامین ی��ک میلیون و 
۶۰۰هزار تن آهن اس��فنجی ایجاد ش��د که ایمیدرو 
برای این کار پیشتازش��ده اس��ت که امیدواریم این 
پروژه حمایت شود و در نهایت این پروژه فعال شود 
بنابراین به اعتقاد بنده با کمبود س��نگ آهن مواجه 
نیس��تیم و اگر کار اکتش��افی به درستی انجام شود 
نه تنه��ا تولید ۵۵ میلیون تن ف��ولاد در افق ۱۴۰۴ 
محقق خواهد شد بلکه حتی برای انجام پروژه های 
جدید نیز به میزان کافی س��نگ آهن در دس��ترس 

خواهیم داشت.

سودآوری »گل گهر« برای سهامداران

هشدار به معادن
 غیر فعال بوشهر 

رئی��س اداره امور معادن س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان بوش��هر گفت: معادن��ی که راکد و 
غیرفعال هس��تند، حداکثر ت��ا یک ماه دیگر فرصت 
دارند، فعال شوند و در صورت غیرفعال بودن، نسبت 
به سلب صلاحیت آنها از طریق شورای معادن استان 
اقدام خواهد ش��د. به گزارش ش��اتا ، رش��ید مرادی 
افزود: بر اساس دستورالعمل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت درباره لزوم ایجاد وحدت رویه در فعال سازی 
معادن و محدوده های معدنی غیر فعال که در تاریخ 
۲۲ مهرماه ۱۳۹۹ ابلاغ ش��ده است؛ به بهره برداران 
معدن��ی؛ که معادن آنها غیر  فعال هس��تند س��ه ماه 
فرصت داده شده بود که نسبت به فعال سازی معدن 
خود اقدام کند. وی با اش��اره به گذشت حدودا ۲ماه 
از تاریخ اعلام ش��ده تاکید کرد: پیرو اعلام کتبی این 
مهلت تعیین شده از سوی مقام عالی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اعلام ش��ده به اس��تان های کشور، 
متناس��ب آن واحد ه��ای معدنی غیر فعال اس��تان 
بوش��هر هم موظف به اقدام آن خواهند بود و در غیر 

این صورت اقدام قانونی لازم صورت خواهد گرفت.

گروه معدن

ظرفیت  تداوم رش��د سهام، س��رمایه گذاری ها 
و تکمیل زنجی��ره ارزش گل گهر، نش��ان داده 
که ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر س��هامی 
بنیادی با توان سود سازی بالا دارد. در این بین 
نگهداری و س��هامداری گل گه��ر در بلند مدت 
می تواند آینده سودآوری را برای سرمایه گذاران 
رق��م بزند. به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت 
معدنی و صنعتی گل گهر، این شرکت باتوجه به 
ظرفیت ها و جذابیت هایی که دارد، در ماه های 
پایان��ی س��ال ۹۸ با اقب��ال خوب س��هامداران 
روبه رو ش��د. امروز نیز ش��اهد بازدهی بیش از 
۱۰۰ درص��دی س��هام این ش��رکت معدنی و 

صنعتی هستیم.
تامین نیاز واحدهای داخلی �

باتوجه ب��ه اینکه عم��ده محص��ولات تولیدی 
این ش��رکت معدنی و صنعتی برای تامین نیاز 
واحدهای داخلی اختص��اص می یابد، تولیدات 
گل گه��ر توس��ط واحده��ای ف��ولادی مصرف 
می ش��ود. در واقع ش��رکت معدن��ی و صنعتی 
گل گهر تامین کننده نیاز صنایع فولادی اس��ت 
و م��واد اولیه ای��ن صنایع را در کش��ور فراهم 
می کن��د. اگ��ر فولادی ها برنامه ریزی درس��تی 
ب��رای ص��ادرات خود داش��ته باش��ند، به طبع 
عملکرد موفق آنها و همکاری با شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر برای تامین مواد اولیه شرایط 

خوبی را برای کشور فراهم می کند.
تمرکز بر بومی سازی �

ازآنجا که مدت هاس��ت بر اهمیت بومی س��ازی 
قطعات تاکید می شود، شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر نیز این موضوع را مورد توجه قرار داده 
اس��ت. به ای��ن ترتیب یک��ی از اه��داف اصلی 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر بومی سازی 
بوده اس��ت. چندی پیش جمش��ید ملارحمان، 
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
به بازدید از پروژه احداث پایل دوم س��نگ آهن 
شکس��ته و نصب اس��تکر ریکلایم��ر پرداخت. 
این پ��روژه که یک��ی از بزرگ تری��ن ریکلایمر 
س��نگ آهن خاورمیانه است با س��رمایه گذاری 
۷ میلی��ون ی��ورو، ۴۲۰ میلیارد ری��ال به اجرا 
درآمده اس��ت. به دلیل تحریم ه��ای بین المللی 
و قط��ع همکاری پیمانکار خارجی، تامین اقلام 
مورد نیاز برای این ش��رکت معدنی با مشکلات 
عدیده س��خت افزاری و نرم افزاری نظیر کسری 
نقش��ه های اجرایی و قطعات، ایرادات س��اخت 

و ضعف دسترس��ی به برنامه ه��ای کنترلی و.... 
مواجه شده بود.  س��رانجام به دستور مدیریت 
ارش��د ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر و با 
اعتماد ب��ه نیروهای متخصص داخلی توس��ط 
معاونت فنی مهندس��ی ای��ن مجتمع، مدیریت 
اصلاح خطوط با هدف حمایت از ش��رکت های 
توانمند داخلی و بومی سازی، نصب و راه اندازی 
این نوع تجهیزات ک��ه دارای بروزترین فناوری 
موجود اس��ت با هزینه بسیار پایین  انجام و در 
اختی��ار بهره برداران کارخانه تغلیظ قرار گرفت. 
ای��ن ریکلایمر با ظرفیت اس��می ۲۵۰ . ۳ تن بر 
س��اعت خوراک دهی می کن��د. از جمله اهداف 
اجرای ای��ن پ��روژه اختلاط مناس��ب خوراک 
ورودی و کاه��ش چش��مگیر نوس��انات کیفی 
و در نتیج��ه افزای��ش راندمان خط��وط تولید 

کنس��انتره اس��ت. پروژه بعدی که مورد توجه 
جمش��ید ملارحمان و معاونان ش��رکت معدنی 
و صنعت��ی گل گهر قرار گرفت، پ��روژه احداث 
تیکنر مرکزی مجتمع گل گهر و اجزای وابسته 
ب��ه آن بود. ای��ن پروژه با ه��دف بازیابی آب از 
جریان باطله طرح های توسعه خطوط کنسانتره 
مجتمع راه اندازی ش��ده اس��ت. پ��روژه احداث 
تیکنر مرکزی مجتمع گل گهر ش��امل طراحی، 
مهندس��ی، تامین و اجرای یک دستگاه تیکنر 
از نوع تیکنرهای با نرخ ته نش��ینی بالا و اجزای 
وابسته است. جمشید ملارحمان درباره اهمیت 
بومی سازی قطعات گفت: یکی از اهداف اصلی 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر بومی سازی 
است. بخش بزرگی از تجهیزات این پروژه یعنی 
حدود ۶۰ درصد آن س��اخت داخل اس��ت. این 

عدد در واحد کوبینگ بیشتر هم بوده و می توان 
گفت بیش از ۷۰ درصد تجهیزات ساخت داخل 
هس��تند. هدف از احداث این پروژه، آب گیری 
از باطله رقی��ق طرح های فرآوری غبار کارخانه 
تغلی��ظ، ف��رآوری غب��ار ته ریز س��یکلون های 
کارخان��ه تغلی��ظ و باطله طرح توس��عه خط ۴ 
کنس��انتره )پلی کام( و بازچرخانی آب بازیابی 

شده به کارخانه های تولیدی بوده است.
ظرفیت عملیاتی پروژه ۴۰۰ تن بر ساعت جامد 
خش��ک )آبگیری از ۵۱۵۰ مترمکعب بر ساعت 
دوغاب( است که بازیابی، بازچرخانی و استفاده 
مج��دد آب موردنی��از کارخانه ه��ای فرآوری و 
در نتیجه حف��ظ مقادیر قابل توج��ه منابع آب 
)۱۳۰۰ لیتر بر ثانیه( و استفاده از این منابع در 
سایر خطوط تولید توس��عه ای از عمده مزایای 
اجرای آن اس��ت. به دلیل قرار گرفتن مجتمع 
صنعت��ی و معدن��ی گل گهر در اقلیم خش��ک، 
راه ان��دازی این پروژه در س��ال جهش تولید از 
ارکان اصلی اجرای طرح های توس��عه ای تولید 
کنس��انتره در مجتمع گل گهر به شمار می رود. 
تمامی تجهیزات پروژه غیر از مکانیس��م تیکنر 
و ش��یرآلات اس��لاری و بخش��ی از تجهیزات و 
قطعات برقی، س��اخت داخل اس��ت. قابل ذکر 

است، شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال 
ج��اری افتتاح ۱۴ طرح بزرگ را در برنامه خود 
دارد ک��ه مجموع این س��رمایه گذاری ها بالغ بر 
۲۲ هزار میلیارد تومان با اشتغال حدود ۴۴۰۰ 

نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم است.
همکاری با دانش بنیان ها �

مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
تاکید کرد: از آنجایی  که بومی س��ازی و س��اخت 
داخ��ل یک��ی از اصلی ترین اهداف این ش��رکت 
اس��ت، سعی داریم که با شرکت های دانش بنیان 
همکاری کرده تا بخش زیادی از نیازهای خود را 

در داخل کشور تامین کنیم.
سخن پایانی �

مجموعه ه��ای معدن��ی بعد از نف��ت در نقطه 
مرکزی اقتصاد کشور قرار دارند. به این دلیل که 
در بخش معدن درآمدها قابل توجه و بازگش��ت 
سرمایه بالا است، بازار معدن رونق مناسبی دارد. 
باوجود تحریم ها که می توان از آن به عنوان جنگ 
اقتص��ادی یاد کرد، ش��رکت های معدن��ی ایران 
توانس��ته اند به فعالیت خ��ود ادامه دهند. در این 
بین شرکت معدنی و صنتعی گل گهر بومی سازی 
را به طورج��دی دنبال کرده و به س��اخت داخل 

تکیه زده است.

 سهامداری گل گهر در بلندمدت می تواند آینده سودآوری 
را برای سرمایه گذاران رقم بزند. در سال ۱۳۹۹ شاهد 

بازدهی بیش از ۱۰۰ درصدی سهام شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر هستیم

هزینه حمل ونقل اثر مستقیمی در نرخ تمام شده 
محصولات معدنی از جمله سنگ خواهد گذاشت، 
چراکه این ماده معدنی وزن مخصوصی حدود ۷.۲ 

تن بر مترمکعب دارد که عدد قابل توجهی است.
افزایش و کاهش کرایه حمل ونقل و هزینه انتقال 
محصولات معدنی به کشورهای دیگر به طور حتم 
اثر بسیار گسترده ای روی افزایش یا کاهش تعداد 
س��نگ های کش��ور در س��بد صادراتی می گذارد، 
چراک��ه نرخ ف��روش ای��ن محص��ول در بازارهای 
جهانی محدودیت رقابتی دارد. این موضوع به ویژه 
در زمینه س��نگ های گروه پایه کربنات کلس��یم 
قابل ملاحظه تر اس��ت. در این زمینه کشور ترکیه 
بزرگ تری��ن رقیب ایران اس��ت که ب��ا پایین ترین 
قیمت ها در بازاره��ای جهانی حضور پررنگی دارد 

و شرایط را به ضرر ایران پیش برده است. 
موضوع مهم افزایش هزینه سرسام آور حمل ونقل 
م��واد معدنی اس��ت. به طور مث��ال در حال  حاضر 
هزین��ه حمل زمینی یک تن کالا به کش��ور ایتالیا 
ح��دود ۱۷۵ تا ۱۸۰ یورو بر تن اس��ت، در حالی 
که ۲ س��ال پیش این رقم کمت��ر از ۱۰۰ دلار بر 

تن بوده است.
البت��ه حمل ونقل دریایی وضعی��ت بهتری دارد. 
هرچند شرایط در بخش حمل ونقل دریایی نسبت 
به حمل ونقل ریلی مس��اعدتر اس��ت اما باید گفت 
حمل ونقل دریایی نیز مشکلات خاص خود را دارد. 
کشتیرانی جمهوری اسلامی در حال  حاضر به دلیل 
تحریم ه��ا تنها به بنادر محدودی خدمات رس��انی 
می کن��د.  ب��ه ای��ن ترتی��ب حمل ونق��ل دریایی 
به ش��دت با محدودیت تعداد کانتینر قابل دسترس 
روبه رو اس��ت. در چند ماه اخیر نیز ۳، ۴ کش��تی 
ب��ا مش��کل تخلیه محمول��ه  مواجه ش��ده اند. این 
موضوع صادرکنندگان حوزه سنگ را با چالش های 
سنگینی در قبال تعهدات زمان تحویل کالا مواجه 
و نگرانی ه��ا را دوچندان کرده اس��ت.  برای حمل 
سنگ به شکل بلوک از کشتی هایی که مخصوص 
حمل س��نگ کوپ هس��تند، اس��تفاده می ش��ود. 
اس��تفاده نکردن از کانتینر در کشور نقش بسزایی 
در کاهش هزینه های حمل ونقل داشته و می تواند 
قدرت رقابتی ایران را در بازارهای جهانی به شدت 
افزایش دهد. این موضوع به ویژه در رقابت با کشور 
ترکیه صادق است.  باتوجه به اینکه در کشورهای 
مختلف مافیای سنگ وجود دارد، ایران باید به این 
موض��وع توجه کند؛ به طور مثال در کش��ور ایتالیا 
حمل ونقل س��نگ در دست یک شخص دارد. این 
ف��رد دارای بیش از ۱۰۰ کش��تی مخصوص حمل 
س��نگ اس��ت که با ظرفیت ه��ای مختلف کنترل 
هزینه ه��ای حمل ونقل دریای��ی را برعهده دارد و 
به ط��ور کامل در جهت حفظ منافع کش��ور ایتالیا 
گام برم��ی دارد. ای��ران نی��ز می تو اند ب��ا مذاکره و 
شناخت ش��رایط اینچنینی چند کش��تی را برای 
حم��ل بدون کانتینر س��نگ های کوپ اجاره کند. 
این کمک بزرگی به کنترل هزینه های حمل ونقل 

سنگ خواهد کرد. 
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مدیرعام��ل مجتمع فولاد خراس��ان از تلاش ه��ای معاون 
پیشین »بهره برداری« این شرکت قدردانی و فرشید فضیلتی 

را به جای وی به این سمت منصوب کرد.
در مراس��می که، اول دی ماه ۱۳۹۹ برگزار شد، مدیرعامل 
مجتمع فولاد خراس��ان از خدمات حمیدرضا زارع قدردانی و 
فرش��ید فضیلتی را به عنوان معاون جدی��د بهره برداری این 

شرکت منصوب کرد.
در ای��ن مراس��م که با حض��ور معاون��ان منابع انس��انی و 
اموراجتماع��ی، ط��رح و توس��عه، مال��ی و ام��ور اقتص��ادی، 
برنامه ری��زی و فن��اوری و بازاریاب��ی و ف��روش و نیز مدیران 
حراس��ت، روابط عمومی و مدیر دفتر حوزه مدیریت در دفتر 
مدیرعامل برگزارش��د، کس��ری غفوری با قدردانی از زحمات 
و تلاش ه��ای معاون پیش��ین بهره ب��رداری، که به کس��وت 
بازنشس��تگی نائل ش��ده اس��ت، گفت: مس��یر حرکت حوزه 
بهره برداری در راستای پیشبرد اهداف سازمان و ارتقای تولید 

شایسته قدردانی و سپاس است.
 وی همچنی��ن ضمن آرزوی توفیق برای فرش��ید فضیلتی 
در عرص��ه معاون��ت بهره برداری، اظهار امی��دواری کرد که با 
بهره گیری از توانمندی های این مدیر جوان در مسیر اهداف 
سازمان، شاهد رشد و شکوفایی بیش از پیش در عرصه تولید 

باشیم. 

گفتنی اس��ت زارع در دوران خدمت خود از سال ۱۳۷۸ در 
پست هایی همچون کارشناس تولید فولاد، سرپرست شیفت 
امور بهره برداری، رئیس تولید و مدیریت نورد و فولادس��ازی 
خدمت کرده و آخرین س��مت وی مع��اون بهره برداری فولاد 

خراسان بود.
فرش��ید فضیلتی، ک��ه از این پس با حکم کس��ری غفوری 
در س��مت مع��اون بهره برداری انج��ام وظیف��ه خواهد کرد، 
از س��ال ۱۳۷۹ ب��ه اس��تخدام فولاد خراس��ان درآم��ده و تا 
کن��ون در پس��ت های کارش��ناس فولادس��ازی، سرپرس��ت 
ش��یفت تعمیرات مکانی��ک، رئی��س نگه��داری و تعمیرات 
 فولادس��ازی و مدیری��ت احی��ا مس��تقیم خدم��ت ک��رده

است.

مدیرعامل تعاون��ی مصرف کارکن��ان ذوب آهن اصفهان 
گف��ت: ای��ن بخش ب��رای نخس��تین بار موفق ب��ه دریافت 
گواهینامه ه��ای بین الملل��ی و سیس��تم یکپارچه مدیریت 
ش��امل ISO ۱۴۰۰۱ )سیس��تم مدیریت زیست محیطی(، 
 ISO ۴۵۰۰۱ )سیس��تم مدیری��ت ش��غلی و ایمن��ی( و

 ISO ۹۰۰۱ ) مدیریت کیفیت( شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، امین قنبری 
اظهار کرد: از جمل��ه مزیت های دریافت گواهینامه های ایزو 
توسط تعاونی مصرف کارکنان ذوب آهن اصفهان این بوده که 
خود را با استاندارد های جهانی منطبق کند و در نهایت ایجاد 
 کیفیت و اعتماد و اطمینان در کالاها و خدمات ارائه شده به

 سهامداران کند.
وی اف��زود: ب��ا توج��ه ب��ه اس��تاندارد های مربوط��ه و 
گواهینامه ه��ای بی��ن الملی، یک مجموع��ه برنامه با هدف 
کاهش هزینه ها و رفع اشتباهات و افزایش میزان بهره وری 
تدوی��ن می ش��ود. مدیرعام��ل تعاونی مص��رف درخصوص 
گواهینامه زیس��ت محیطی گفت: این شرکت کلیه الزامات 
مربوط به ایمنی و بهداشت شغلی کارکنان خود و همچنین 

الزامات مربوط به محیط زیست را کاملا رعایت می کند.
 وی اظه��ار ک��رد: وج��ود اش��تراک اساس��ی بی��ن این 
۳اس��تاندارد باعث کاهش هزینه های موازی و دوباره کاری 

شده و بهره وری را افزایش داده است. قنبری از دیگر مزایای 
ای��ن گواهینامه ها به کاهش حوادث در محیط کار و افزایش 
ارائ��ه خدم��ات بهتر و ایج��اد انگیزه بیش��تر در کارکنان و 
محیط امن، ایده آل، شناسایی و ارزیابی گلوگاه ها و کاهش 
ضایعات و مدیریت صحیح پس��ماند ها اش��اره کرد و گفت: 
این گواهینامه های بین المللی کمک ش��ایانی در دسترسی 
به بازار های جدید همانند فروش��گاه اینترنتی زودی کالا و 

کسب اعتماد مشتری و خریداران کرده است.
وی اف��زود: در واق��ع ه��دف از ص��دور و اج��رای ای��ن 
گواهینام��ه ای��ن اس��ت ک��ه ش��رکت تعاونی مص��رف با 
ارائ��ه یک ش��یوه هدفمند ب��ر پای��ه اس��تاندارد های لازم 
 اطمین��ان کاف��ی در کارکن��ان و س��هامداران خ��ود ب��ه 

وجود آورد. 
مدیرعام��ل تعاونی مصرف اظهار ک��رد: از آنجایی که این 
تعاون��ی در پروژه ه��ای مختلف کارخانه حض��ور فعال دارد 
بنابراین مس��ئول بهداش��ت حرفه ای و ایمن��ی کارگران و 
س��ایر افراد تحت فعالیت خود بوده و برای ارتقا و محافظت 
از س��لامت جس��می و روحی آنها می کوش��د. در واقع این 
اس��تاندارد ها یک سیس��تم مدیریت را فراهم می کند که با 
ایجاد مکان های مناسب کار ایمن و سالم به حذف خطرات 

و به حداقل رساندن آنها کمک می کند.

اخذ گواهینامه های بین المللی و سیستم یکپارچه مدیریت توسط ذوب آهنتکریم و معارفه  معاون پیشین و جدید بهره برداری فولاد خراسان 

تولید کنس��انتره زغال سنگ در ۸ ماهه امسال به رقم یک 
میلیون و ۶۹ هزارتن رس��ید که در مقابل تولید یک میلیون 
و ۹۵ هزار تن عملکرد دوره مشابه پارسال افت ۲.۳ درصدی 

دارد.
به گ��زارش ایرنا، ۷ ماهه امس��ال میزان تولید کنس��انتره 
زغال س��نگ ۹۱۹.۷ هزار تن بود و در مقایس��ه با مدت مشابه 
 س��ال گذش��ته که ۹۰۵.۳ هزار تن بود، افزایش ۱.۶ درصدی 

داشت.
ضمن اینکه میزان تولید کنس��انتره زغال سنگ در مهرماه 
امسال برابر با ۱۴۹.۲ هزار تن بود و در مقایسه با شهریور ماه 

که ۱۲۹.۳ هزار تن، افزایش ۱۵.۴ درصدی ثبت کرد. میزان 
تولید کنس��انتره در نیمه نخس��ت امسال به رقم ۷۶۲.۹ هزار 
ت��ن رس��ید که از این میزان ۱۶.۶ درص��د مربوط به عملکرد 

شهریور ماه است.
برپایه جداول آماری وزارت صنعت، میزان تولید کنسانتره 
زغال س��نگ در نیمه نخست پارس��ال به میزان ۷۸۶.۹ هزار 

تن ثبت شده بود.
همچنین بررس��ی عملکرد ۶ ماهه امس��ال در زمینه تولید 
کنس��انتره زغال سنگ نش��ان می دهد که در ماه های مرداد و 
شهریور در مجموع با ۲۷۴.۷ هزار تن تولید سهم ۳۶ درصدی 

را ب��ه خود اختص��اص دادند که در مرداد ماه ۱۴۷.۶ هزار تن 
تولید شده بود.

برابر آمارهای س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
معدن��ی ای��ران )ایمی��درو( ه��م در زمینه میزان اس��تخراج 
زغال س��نگ از واحده��ای الب��رز مرکزی و طب��س در مدت 
۶ماهه ابتدایی امسال رقم ۹۱۱ هزار و ۶۸۴ تن ثبت شده بود.
علاوه براین میزان تولید کنسانتره زغال سنگ در واحد های 
یاد شده در ۶ ماهه نخست امسال رقم ۳۴۹ هزار و ۶۹۸ تن به 
ثبت رس��ید. آمارهای انجمن زغال سنگ ایران نشان می دهد 
که تولید کنسانتره زغال سنگ کشور سالانه ۱.۵ میلیون تن 

اس��ت، در حال��ی که مصرف داخلی به ح��دود ۲ میلیون تن 
می رس��د و پیش بینی شده با بهره برداری از واحدهای جدید 
در س��ال ۱۴۰۰ مص��رف این م��اده معدنی ب��ه ۳.۵ میلیون 
تن خواهد رس��ید. برآورد ش��ده که کش��ور برای تامین نیاز 
واحد های فولادس��ازی آتی، سالانه ۷ میلیون تن زغال سنگ 
خ��ام باید اس��تخراج کند که کمبود باید با نوس��ازی معادن 
فعلی و تجهیز معادن جدید انجام ش��ود. همچنین نرخ پایه 
کنسانتره زغال سنگ برمبنای ۲۶.۵ درصد نرخ شمش فولاد 
خوزستان در بورس کالا تعیین می شود، اما در شرایط کنونی 
تولید کنندگان زغال سنگ خواستار افزایش این نرخ شده اند.

تولید بیش از یک میلیون تن کنسانتره زغال سنگ در ۸ ماه 

گروهمعدن

م��رور وضعی��ت صنعت س��یمان در س��ال های 
گذش��ته گویای آن اس��ت که همه س��اله در فصل 
س��رما و رش��د مصرف خانگی س��وخت گاز، صنایع 
یا با خاموش��ی یا سوخت جایگزین روبه رو می شوند 
و این امر ضرورت برنامه ریزی حس��اب شده سالانه 
 را طل��ب می کن��د ک��ه صنایع ب��ا آس��یب روبه رو 

نشوند.
ب��ه گزارش ایرنا، رضا جمارانی��ان، رئیس انجمن 
صنف��ی کارفرمای��ان صنعت س��یمان در تازه ترین 
اظه��ار نظر خود در این ارتباط با اش��اره به افزایش 
نرخ مازوت و تاثیر این افزایش نرخ بر سیمان گفته 
است: شرکت پخش فرآورده های نفتی، مازوت مورد 
نی��از صنعت س��یمان را به موق��ع و در ۶ ماهه گرم 
سال به کارخانه ها تحویل نداد، از طرف دیگر اکنون 
ن��رخ این س��وخت بیش از ۲۵۰ درصد گران ش��ده 
و تامی��ن آن با توجه به نرخ کنونی س��یمان توجیه 
 اقتصادی ندارد و اکنون گاز برخی از کارخانه ها قطع 

شده است.
وی خاطرنش��ان کرد : ترکی��ب این عوامل منجر 
ش��د فروش هر تن سیمان با اس��تفاده از مازوت در 
قیمت های کمتر از ۴۵۰ هزار تومان به ازای هر تن، 
فاق��د توجیه اقتصادی باش��د و بر این مبنا باید نرخ 
سیمان اصلاح شود تا کارخانه ها بتوانند با حداقل های 
 ممکن ادامه روند تولید را در دس��تور کار خود قرار 

دهند.
نامه به وزیر صنعت �

انجم��ن صنف��ی کارفرمایان صنعت س��یمان در 
آذرم��اه جاری نامه ای خطاب به وزیر صنعت، معدن 
وتجارت ارس��ال و در آن آورده اس��ت، تامین نشدن 
مازوت به منظور ذخیره س��ازی در فصول گرم سال 
توس��ط ش��رکت پخش فرآورده های نفت��ی و بروز 
مشکلات ناش��ی از قطع گاز در شرایط فعلی ضمن 
اینکه درحال حاضر نیز ش��رکت پخش فرآورده های 
نفت��ی علاوه ب��ر افزایش ن��رخ م��ازوت یارانه ای به 
میزان ۲۵۰درصد نس��بت به س��ال گذشته، تحویل 
م��ازوت را من��وط به س��پردن ضمان��ت نامه بانکی 
مع��ادل ما ب��ه التفاوت نرخ یاران��ه ای )۳۰۰۰ریال( 
ب��ا ن��رخ آزاد )ح��دود ۶۰.۰۰۰ری��ال( ک��رده که 
اج��رای این تصمی��م علاوه بر اینکه خ��ارج از توان 
کارخانه های این بخش اس��ت، باع��ث افزایش نرخ 
 تمام ش��ده تولید به میزان هر ت��ن ۴۰۰ هزار ریال 

خواهد شد.
همچنی��ن در ای��ن نامه آمده اس��ت، نرخ فروش 
س��یمان به مصرف کننده نهایی ه��ر پاکت تیپ ۲، 
۵۰کیلوی��ی ۱۹۵ ه��زار ریال در جلس��ات داخلی 
مجلس ش��ورای اسلامی بدون حضور دبیر انجمن و 
مورد نظر قرار گرفتن هزینه های حمل و سود عوامل 
توزیع که هیچ کدام در اختیار این صنعت قرار ندارد، 
تعیین شده )در بعضی از استان ها هزینه حمل معادل 
 نرخ فروش سیمان است( که غیر کارشناسی قلمداد 

می شود.

قیمت سیمان و واقعیت های اقتصادی  �
به گفته جمارانیان، نرخ سیمان تابع واقعیت های 
اقتصادی کش��ور نیس��ت و افزایش ن��رخ در بخش 
نهاده های تولید س��یمان بر نرخ نهایی این محصول 

اعمال نشده است. 
وی تصریح کرد: نرخ نهایی هر محصولی وابس��ته 
به نوس��ان نرخ در بخ��ش نهاده های تولید اس��ت، 
ام��ا به دلیل قیمت گذاری دس��توری، این اتفاق در 
صنعت سیمان رخ نداده و به این صنعت آسیب های 

جبران ناپذیری وارد کرده است. 
جمارانی��ان خاطرنش��ان کرد : گزارش رس��می 
مرکزپژوهش های مجلس ش��ورای اس��لامی حاکی 
است، نرخ سیمان کمتر از یک درصد بر نرخ مسکن 

تاثیر دارد و در ضمن نرخ نهایی هر محصول وابسته 
به نوسان نرخ در بخش نهاده های تولید است، اما به 
دلیل قیمت گذاری دس��توری، آسیب جدی به این 

صنعت وارد شده است.
رشد تولید ۱۳ درصدی  �

انجم��ن مزبور در نامه خود به وزیر صنعت، ضمن 
یادآوری رش��د تولی��د ۱۳ درصدی در دوره ۷ ماهه 
امس��ال) منتهی ب��ه مهرماه( افزوده اس��ت: ۷ماهه 
امس��ال ب��ا وجود مش��کلات ناش��ی از تحریم های 
ظالمان��ه خارجی، تورم ش��دید نرخ ها، مش��کلات 
ناشی از بیماری کرونا و... تحویل در بازار داخلی هم 
به میزان ۱۸.۶ درصد به نسبت ۷ ماهه مشابه سال 

۹۸ رشد یافته است. 

براس��اس ای��ن نامه تاکید ش��ده اس��ت: به دلیل 
همراهی نکردن س��ازمان های دولتی خدمت رسان 
ب��ه بخ��ش تولی��د ) ش��رکت گاز- ش��رکت پخش 
فرآورده های نفتی- سازمان حمایت تولیدکنندگان 
و مصرف کنن��دگان و...( و دریاف��ت تصمیم ه��ای 
غیر کارشناس��ی توسط س��ازمان های غیرمرتبط با 
صنع��ت، ادامه این رون��د را به هیچ وجه امکان پذیر 

نمی دانیم.
ایران در بین ۷ کشور شاخص  �

 گم��رک جمه��وری اس��لامی ای��ران در نیم��ه 
نخس��ت امس��ال اعلام کرد: ایران در بین ۷ کش��ور 
ب��زرگ تولید کنن��ده س��یمان جهان ج��ای دارد و 
از دی��دگاه کارشناس��ان ای��ن بخش توضی��ح داد: 

تناس��ب نداش��تن در تأمی��ن نهاده ه��ای تولید به 
دلی��ل تحری��م، م��ازاد عرضه و تناس��ب نداش��تن 
تقاض��ا به دلیل افزایش کارخانه های س��یمان، بروز 
کووید-۱۹ و تبعات ناش��ی ازآن و مباحث مرتبط با 
 حمل نق��ل به عنوان چالش های پیش روی صنعت

 سیمان است.
کشورهای مقصد صادراتی سیمان کشورمان هم 
هندوس��تان، افغانستان، روس��یه، عراق، قطر، کنیا، 
کویت، سریلانکا، پاکستان، ارمنستان، ترکمنستان، 
قزاقس��تان، آذربایجان، بنگلادش، چین، عمان و... 

معرفی شده اند.
سخن پایانی �

ام��روز دس��ت اندرکاران صنع��ت س��یمان براین 
اعتقادند که قیمت گذاری دس��توری س��یمان مانع 
از ارتق��ای تولی��د و پاس��خگویی ب��ه ب��ازار مصرف 
می ش��ود، زیرا نرخ س��یمان به گونه ای اس��ت که از 
توان کارخانه های این صنعت برای ادامه روند تولید 
به شدت کاسته شده و کارخانه ها با مشکلات زیادی 
روبه رو ش��ده اند و خواس��تار قیمت گذاری بر مبنای 

واقعیت های اقتصادی کشور شده اند.
آنها بر این باورند که افزایش نرخ سیمان ارتباطی 
به افزایش نرخ مس��کن ندارد و برخی به دلیل اینکه 
از افزایش نرخ مسکن سود می برند، تلاش می کنند 
تا هر اتفاقی را به افزایش نرخ مسکن مرتبط کنند، 

اما این امر از واقعیت بدور است. 
فعالان صنعت سیمان معتقدند: امروز این صنعت 
تحت تاثی��ر سیاس��ت های تامی��ن انرژی از س��وی 
دستگاه های خدمات  رسان قرار دارند و چنانچه رشد 
نرخ مازوت در محاس��بات نرخ تولیدات این صنعت 
مورد توجه قرار نگیرد، با آسیب های جبران ناپذیری 
 رو ب��ه رو خواهند ش��د و بازنگ��ری در این ارتباط را 

خواستار شده اند.

عطش سیمان به اصلاح قیمت

??????

پروژه های فولاد مبارکه 
اصفهان روی مدار توسعه

از مزای��ای اح��داث واحد نوردگ��رم می توان به 
افزایش اش��تغال به میزان ۵۰ه��زار نفر به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم، اشاره کرد.
به گ��زارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
از مزایای احداث واحد نوردگرم می توان به افزایش 
اشتغال به میزان ۵۰هزار نفر به صورت مستقیم و 

غیرمستقیم، اشاره کرد.
با تحریم دوباره ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان، 
منتظر شرایط سخت برای این شرکت در سال۹۹ 
بودیم، س��الی ک��ه با بیم��اری کرونا آغاز ش��د و 
چرخ های اقتصادی کشور را تا حدودی نگهداشت؛ 
اما در بین موجی از اخبار منفی اقتصادی، شرکت 
ف��ولاد مبارکه ن��ه تنها از تولید باز نایس��تاد؛ بلکه 
مدیران جهادی این شرکت همراه با سربازان جبهه 
 تولی��د توانس��تند پروژه های مهمی را ب��ه ارمغان 

بیاورند.
پروژه س��اخت واحد تولید کنسانتره سنگ  آهن 
ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان با اعتباری 
بالغ ب��ر ۱۵۰ میلیون ی��ورو و ۷۵۰ میلیارد تومان 
یک��ی از اه��داف مهم ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در 
س��ال های تحریم به ش��مار م��ی رود. در این بین 
می توان به پروژه هایی همچون: ساخت فولادسازی 
و ریخته گری تختال ش��رکت فولاد سفیددش��ت 
چهارمحال و بختیاری با اعتباری بالغ بر ۹۵میلیون 
یورو و ۱۵۰۰ میلی��ار  د تومان، پروژه احداث واحد 
فولادس��ازی و ریخته گ��ری بیل��ت مجتمع فولاد 
زاگرس اندیمشک با اعتباری بالغ بر ۳۶.۵ میلیون 
ی��ورو و ۴۸۴ میلیارد تومان و پروژه طرح توس��عه 
شرکت فولاد امیرکبیر کاش��ان با اعتباری بالغ بر 
۱۲ میلی��ون یورو و ۳۷۰۰ میلیارد تومان، اش��اره 

کرد.
همچنی��ن از پروژه ه��ای مه��م ف��ولاد مبارکه 
اصفهان برای ش��رکت فولاد هرمزگان می توان به 
پروژه افزایش ظرفیت زیرسقف از ۱.۵ به ۲میلیون 
ت��ن تختال ف��ولاد هرمزگان ب��ا اعتب��اری بالغ بر 
۸۰میلیون ی��ورو و ۱۷۰۰ میلی��ارد تومان، پروژه 
اح��داث کارخانه تولید ورق عریض ش��رکت فولاد 
هرم��زگا ن با اعتباری بالغ ب��ر ۱۵۰ میلیون یورو و 

۴۱۰۰ میلیارد تومان را نام برد.
باید توجه داشت که در ۳۰ سال گذشته صنعت 
ف��ولاد در دنیا بس��یار تحول یافت��ه و محصولات 
ف��ولادی تنوع و تکثر قاب��ل ملاحظه ای پیدا کرده 
است. این تحولات در صنعت فولاد به نحوی است 
که فولاد مبارکه اصفهان به عنوان پیش��ران فولاد 
ایران دیگر قادر نیست با خط نورد ۳۰ سال پیش 
ب��ه فعالیت ادام��ه بدهد و همچنان پیش��رو باقی 
بماند. اکنون در دنیا پیشرفت صنعت فولاد عمدتا 
حرکت به سمت فولادهای سبک تر اما مستحکم تر 
و عریض تر بوده اس��ت و این موضوع شامل مصرف 
تمام صنایع از جمله صنع��ت خودرو، لوازم خانگی، 
صنعت نفت و گاز و س��ایر صنایع فلزی می ش��ود. 
امروز در دنیا هم باید موارد کمتری مصرف ش��ود 
و هم انرژی و بهره وری نیروی کار مدیریت ش��ود. 
در ای��ن زمینه فولاد مبارکه اصفهان ابر پروژه خط 
نوردگ��رم ۲ با اعتباری بالغ بر ۲۵۵ میلیون یورو و 

۸۸۰۰ میلیارد تومان آغاز کرده است.
از مزای��ای اح��داث واحد نوردگ��رم می توان به 
افزایش اش��تغال به میزان ۵۰ه��زار نفر به صورت 
مستقیم و غیرمس��تقیم، تولید ور ق های فولادی 
عریض جه��ت تولید لو له های انتق��ال آب، نفت و 
گاز، بی نی��ازی کش��ور از واردات ورق های فولادی 
وی��ژه لوله های انتقال نف��ت و گاز، تولید ورق های 
فولادی عریض با ضخامت پایین و اس��تحکام بالا 
جهت مصارف ساختمانی و صنایع لوله و پروفیل، 
تولید ورق های ف��ولادی عریض با ضخامت پایین 
و اس��تحکام بالا جهت تولید خودروهایی سبک تر 
ب��ا ایمن��ی بالاتر ک��ه منجر به کاهش س��وخت و 
کاهش آلایندگی خواهد ش��د، ایجاد ارزش افزوده 
بالاتر در زنجیره تولید فولاد کش��ور و افزایش نرخ 
تولی��د ناخالص ملی، ایجاد فرص��ت صادرات ورق 
گرم نوردیده ش��ده با اتکا بر اقتص��اد درونزا برای 
توس��عه صادرات غیرنفتی ورفع تحریم تولید بیش 
از ۴۴۰هزار تن تخت��ال دارای مقامت به خردگی 
گاز ترش، ویژه انتقال گاز از کوره به جاسک اشاره 

کرد.

خبر

نگران تعطیلی کارخانجات سیمان هستیم 
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان با اش��اره به اینکه نرخ 
م��ازوت ب��رای کارخانجات ۳.۵ برابر افزایش یافته اس��ت، گفت: هر لیتر 
م��ازوت امروز برای کارخانجات ۴۲۰ توم��ان هزینه دارد که تولید کننده 

امکان پرداخت این مبلغ را ندارد.
عبدالرضا شیخان در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه از ۲۳ آذرماه 
امس��ال گاز تقریبا ۶۰ درصد کارخانجات سیمان قطع شده است، اظهار 
کرد: هر س��ال با شروع فصل س��رما قرار بود گاز کارخانجات برای مدتی 
قط��ع و معادل نیاز کارخانجات به آنها مازوت ارائه ش��ود اما متاس��فانه 
امسال می گویند مازوت یارانه ای شده و باید ۳۰۰ تومان پرداخت کنید.

وی با اعلام اینکه متأس��فانه هزینه حمل ونقل مازوت از ش��رکت های 
پخ��ش افزای��ش یافته اس��ت، گفت: در مجم��وع هر لیتر م��ازوت برای 
کارخانجات س��یمان ۴۲۰ تومان محاس��به می ش��ود درحالیکه قرار بود 

معادل نرخ گاز مازوت در اختیار واحدهای تولیدی قرار گیرد.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان با تاکید براینکه افزایش 
نرخ مازوت نشان می دهد تولید کننده باید ۳.۵ برابر سال کذشته هزینه 

بابت س��وخت پرداخت کن��د گفت: برای جبران افزای��ش هزینه مازوت 
درخواس��ت افزایش ۲۰ هزار تومان��ی قیمت ها را اعلام کرده ایم که هنوز 

مورد موافقت قرار نگرفته است.
ش��یخان تصریح کرد: برای حل مشکل س��وخت کارخانجات سیمان 
وزیر صنعت نامه ای به وزیر نفت ارس��ال کرده است که هنوز این نامه به 

نتیجه نرسیده است.
وی در ادامه صحبت های خود با تاکید براینکه متاسفانه شرکت پخش 
در ازای ارائه س��یمان ب��ه واحدهای تولیدی از آنه��ا تعهدنامه محضری 
می گیرد، گف��ت: آنها می گویند با توجه به اینک��ه مازوتی که در اختیار 
کارخانجات سیمان قرار می دهیم ارزان تر از نرخ فوب خلیج فارس است، 
برای همی��ن تعهدنامه می گیریم تا مطمئن ش��ویم مازوت صرف تولید 

سیمان خواهد شد.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان اضافه کرد: در صورت 
عدم مشکل تأمین سوخت کارخانجات سیمان آنها را مجبور به تعطیلی 

خواهند بود که این موضوع نیاز داخل را با مشکل روبه رو خواهد کرد.
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در حالی به روزهای پایانی س��ال ۲۰۲۰ نزدیک می ش��ویم 
که س��نگ آهن نیز همانند مس بهتری��ن عملکرد را در بین 

کامودیتی ها و مواد اولیه داشت.
ب��ه گزارش فولادبان، به دلیل ادامه تقاضای ش��دید چین، 
نرخ هر دو کالای اصلی صنعتی با پایان کار در ۳۱ دسامبر به 
افزایش خود ادامه خواهند داد و سنگ آهن بیش از ۷۰درصد 
و مس بیش از ۳۰ درصد رش��د نرخ را نس��بت به سال قبل 

ثبت خواهند کرد.
آیا سنگ آهن می تواند تا کریسمس به نرخ ۱۸۰ دلار در هر 
تن برس��د و تا س��ال نو به ۲۰۰ دلار در هر تن نزدیک شود؟ 
اکنون سنگ آهن در سطوحی معامله می شود که آخرین بار 

در اکتبر ۲۰۱۱ یعنی نزدیک به بالاترین نرخ تاریخ دیده شد.
بر اس��اس گزارش مت��ال بولتن، یک افزای��ش دیگر در روز 
جمعه باعث ش��د ن��رخ س��نگ  آهن عی��ار ۶۲ درصد حدود 
۵.۹۰دلار یا بیش از ۴ درصد افزایش پیدا کند و به بالاترین 

نرخ ۹ ساله یعنی ۱۶۴.۳۹ دلار در هر تن برسد.
قیمت سنگ آهن عیار ۶۵ درصد برزیل هم به ۱۷۶.۷ دلار 

در هر تن افزایش یافت.
قیمت سنگ آهن عیار ۶۲ درصد درحال حاضر ۷۸.۳ درصد 

نسبت به پایان سال ۲۰۱۹ افزایش یافته است.
قیمت سنگ آهن ۶۵ درصد درصد هم ۷۰.۶ درصد نسبت 

به پایان سال ۲۰۱۹ افزایش یافته است.

دلایل این افزایش مش��هود اس��ت، ادامه تقاضای ش��دید 
کارخانه ه��ای فولادس��ازی چی��ن و کمبود س��نگ معدن از 
برزی��ل )که عملکرد خوبی ندارد( و محدودیت های عرضه در 
استرالیا که به دلیل عملیات های تعمیر و نگهداری، صادرات 

سنگ آهن آن کاهش یافته است.
فولادس��ازان چینی افزای��ش ناگهانی نرخ س��نگ آهن را 
غیرمنطق��ی و غیرع��ادی خوانده اند اما فش��ار در ب��ازار آتی 
بورس کالای دالیان بر سنگ آهن ادامه دارد به طوری که در 
معاملات روز جمعه نرخ آن به بیش از ۱۰۷۶.۵۰ یوان )بیش 

از ۱۷۱ دلار امریکا در هر تن( رسید.
نهادهای ناظر چینی سعی کرده اند افزایش نرخ سنگ آهن 

در بورس دالیان را از طریق تغییر کارمزد برای گران ش��دن 
آن، تغیی��ر در ش��رایط و ضوابط و اج��ازه دادن به معاملات 
بیش��تر ترکیبات س��نگ آهن و قوانین مربوط به چرخه های 

فولادی، محدود کنند.
انجم��ن فولادس��ازان چی��ن از دولت و نهاده��ای نظارتی 
درخواس��ت کمک کرده و از ری��و تینتو در مورد افزایش نرخ 

برخی محموله های آن گلایه کرده است.
ریوتینتو با بیان اینکه مایل اس��ت با ش��رکت های فولادی 
برای بررسی سازوکارهای قیمت گذاری همکاری کند، سعی 
در جلب نظر فولادس��ازان چینی داش��ت، اما کاهش نرخ را 

پیشنهاد نکرد.

عملکردمطلوبسنگآهندرمیانکامودیتیها

تقاضای آلومینیوم در چین بالا رفت
مسعودرمضانی

مترجم

چی��ن با رونق تقاضای ب��رای آلیاژ، آلومینیوم 
بیش��تری وارد می کند.واردات قطع��ی فلز اولیه 
آلومینیوم به پایین ترین می��زان خود در بحران 
مالی جهان به میزان ۸۸۰ هزار تن رسیده است 

که می توانست به ۱.۵ میلیون تن برسد.
به گزارش »روزگار معدن«، واردات آلومینیوم 
آلی��اژی از یک میلیون تن فرات��ر رفت در حالی 
که ای��ن میزان در س��ال ۲۰۰۹ ب��ه ۲۴۳ هزار 
تن رس��یده بود. چین با رونق تقاضا برای آلیاژ، 

آلومینیوم بیشتری وارد می کند.
چی��ن در ماه اکتبر ۲۲۰ ه��زار تن آلومینیوم 
خام وارد کرده اس��ت که این می��زان از واردات 
در ب��ازار فلزات در یک س��ال اخی��ر غیرمنتظره 
بوده اس��ت. واردات ش��مش آلومینیوم خالص و 
همچنین آلیاژی در ۱۰ماهه سال اخیر مجموعا 
به ۱.۷۴ میلیون تن رسیده است و این در حالی 
اس��ت که پیش از این و در سال۲۰۰۹ بالاترین 
می��زان واردات ۱.۴۳ میلیون تن رس��یده بود و 
این آخرین باری بود که بزرگ ترین تولیدکننده 
آلومینیوم جهان برای تامین آلومینیوم مورد نیاز 

خود به بازارهای جهانی ورود پیدا کرده بود.
واردات قطع��ی فل��ز اولی��ه آلومینی��وم ب��ه 
پایین تری��ن میزان خود در بحران مالی جهان به 
میزان ۸۸۰ هزار تن رسیده است و این در حالی 
است که می توانس��ت به ۱.۵ میلیون تن برسد. 

در ای��ن میان واردات آلومینی��وم آلیاژی از یک 
میلیون تن فراتر رفت در حالی که این میزان در 

سال ۲۰۰۹ به ۲۴۳ هزار تن رسیده بود.
 ای��ن جری��ان بی س��ابقه آلیاژ خ��ام برخی از 
س��رنخ ها را در مورد نیروهایی که در حال تغییر 
ش��کل تجارت آلومینیوم چین ب��ا بقیه جهان را 
نش��ان می دهد. چین در حال بازیابی س��اخت و 
تولیدات خود اس��ت چرا که در ۳ماهه اول سال 
کووید-۱۹ توانسته بود قفل بزرگی روی صنعت 

فلزات این کشور بزند همچنین واردات مس نیز 
س��بب شده اس��ت تا رکورد تازه ای در امسال به 
ثبت برسد. اما در این میان تقاضا برای آلومینیوم 

فوق العاده زیاد بوده است.
Goldman Sachs تخمی��ن می زن��د ک��ه 
تقاضای چین در ۳ ماهه اول س��ال گذش��ته با 
کاهش یک درصدی همراه بوده است اما پس آن 

توانسته رشد ۱۷درصدی را به ثبت برساند.
آلومینیوم نیز مش��ابه دیگر فلزات از تغییرات 

بازیابی در بخش خودروس��ازی و دیگر بخش  ها 
نظیر س��رمایه گذاری بهره مند ش��ده اس��ت. به 
همی��ن منظ��ور دولت ها از این فل��ز در خطوط 
ب��رق ولتاژ فوق العاده ب��الا و همچنین در انرژی 

خورشیدی استفاده می کنند.
اس��تفاده از آلومینی��وم در ساخت وس��از نیز 
همچنان در حال افزایش است و این اتفاق سبب 
شده تا دولت ها از آن به عنوان یکی از کانال های 

محرکی در بخش زیربنایی توجه کنند.

این فلز درحال حاضر به طور گس��ترده ای برای 
س��قف و قاب های پنجره اس��تفاده می شود. اما، 
طب��ق گفته گلدم��ن س��اکس، بزرگترین تغییر 
حرکت به سمت اس��تفاده از آلومینیوم به جای 

چوب در عملیات بتن ریزی است.
اس��تفاده از آلومینی��وم آلی��اژی در عملی��ات 
بتن  ریزی از سال ۲۰۰۰ آغاز شد و در سال های 
اخیر نیز به دلیل س��بک وزن بودن و همچنین 
قابلیت بازیافت آن بیشتر مورد توجه قرار گرفت.
بسیاری از اشکال آلیاژی با استفاده از ترکیبی 
از آلومینیوم قراضه یا سکندری ساخته می شود 
و این بخش��ی از نیاز جهانی ب��ه زنجیره تأمین 
آلومینیوم است که آن هم تحت تأثیری بیماری 

کرونا قرارگرفته است.
در اوای��ل س��ال به دلی��ل کمب��ود فعالیت ها 
س��اخت و تولی��د ضایع��ات کمتری تولید ش��د 
ضمن اینکه جم��ع آوری قراضه های آلومینیومی 
 نیز به دلیل همه گی��ری کرونا در جهان متوقف

 شده بود.
چی��ن در ط��ول تاری��خ بزرگ تری��ن خریدار 
ضایعات آلومینیوم در جهان اس��ت و توانسته با 
خری��د زباله های خارجی این کمب��ود را جبران 
کند. مجموع قراضه های وارداتی امسال ۶۸۰تن 
ب��وده که نس��بت به س��ال گذش��ته ب��ا کاهش 
۴۸درصدی روبه رو بوده اس��ت. ای��ن میزان در 
م��اه اکتبر به ۴۷ هزار و ۳۰۰ تن رس��ید که به 
نسبت به میانگین ماه های قبل با کاهش روبه رو 

بوده است.

قیمت شمش فولادی برزیل 
به بالاترین حد رسید

قیمت شمش فولادی در برزیل همچنان رو به افزایش 
است به طوری که به بالاترین حد در ۵ سال اخیر رسیده 

است. 
به گزارش ایراس��ین، آمارهای ثبت شده در بازار برزیل 
نش��ان می دهد که نرخ ش��مش فولادی در این کشور به 
بالاترین حد خود رسیده است. افزایش تقاضا، کمبود مواد 
اولیه و رونق ص��ادرات از دلایل تاثیر گذار در افزایش نرخ 
شمش فولادی بوده است. در این میان اما مهم ترین عامل 
کمبود مواد اولیه اس��ت که تاثی��ر آن بر افزایش نرخ انکار 
نشدنی است. برزیل خود از اصلی ترین تولید کننده های 
مواد اولیه برای ساخت فولاد به ویژه سنگ آهن محسوب 
می شود اما با این وجود در دوسال اخیر به دلیل مشکلاتی 
همچون وقوع س��یل اس��تخراج و تولید مواد اولیه رد آن 

کاهش یافته است.

کاوشگر چین نمونه های خاک 
کره ماه را به زمین آورد

کاوش��گر چینی »چانگ ای-۵« برای اکتش��اف کره 
م��اه با نمونه های خاک ماه با موفقیت به زمین بازگش��ت 
و بدی��ن ترتیب چین پس از ایالات متحده امریکا و اتحاد 
جماهیر ش��وروی سوسیالیستی س��ابق، سومین کشور 
جهان ش��د که موفق به انجام این ماموریتی می ش��ود. به 
گزارش می متالز، صبح ۲۴ نوامبر، چین سفینه کاوشگر 
چانگ ای-۵ را به فضا پرتاب کرد و این سفینه اول دسامبر 
در محل مقرر در قسمت قابل مشاهده ماه فرود آمده و در 
۲روز از خاک کره ماه نمونه برداری کرد. کل این ماموریت 
فضایی ۲۳ روز طول کش��ید و دستگاه حدود دو کیلوگرم 
سنگ رگولیت به زمین تحویل داد. این نخستین فضاپیما 
طی ۴۴ سال گذش��ته است که به کره ماه اعزام می شود. 
اعلام شد که کاوش��گر چانگ ای-۵ در خاک مغولستان 

داخلی فرود آمده است.

اخبار
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رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: حداکثر 
تا هفته اول دی ماه امس��ال مزایده عمومی معاون متروکه و راکد 

استان برگزار می شود.
فرهاد دلق پوش در گفت وگو با تسنیم، اظهارکرد: استان گیلان 
در اوایل سال ۱۳۹۸ تعداد ۱۰۶ پروانه بهره برداری معتبر معدنی 
داشته که از این تعداد ۶۱ فقره معدن در استان گیلان غیرفعال 

و ۴۵ فقره از آنها فعال بوده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدت و تجارت گیلان افزود: در یک 
س��ال اخیر)از شهریورماه ۱۳۹۸ تاکنون( با پیگیری های به عمل 
آمده از سوی این سازمان جهت برگزاری جلسات شورای معادن 
استان، معادن غیرفعال گیلان شناسایی و پس از طرح موضوع در 

شورا در مرحله سلب صلاحیت از بهره بردار قرار گرفتند.

وی گف��ت: در م��دت مذکور تعداد ۱۵ معدن س��لب صلاحیت 
قطعی ش��دند و از این تعداد ۸ فقره در مرحله ابلاغ رای س��لب 
صلاحیت قرار گرفته و لذا هم اکنون ۳۸ معدن غیرفعال در استان 

وجود دارد که حدود نیمی از آنها شرایط خارج از حوزه بهر ه بردار 
نظیر مخالفت برخی دس��تگاه ها و معارضین محلی را داش��ته و 
مابقی معادن غیرفعال در جلس��ه آتی ش��ورای معادن اس��تان و 
حداکثر تا پایان س��ال تعیین تکلیف می ش��وند. دلق پوش افزود: 
برنامه این س��ازمان در ارتباط با تعیین تکلیف معادن غیر فعال، 
واگ��ذاری این گونه معادن از طریق مزایده عمومی به افراد دارای 
صلاحیت فنی و مالی می باشد تا از این طریق تعداد معادن فعال 
افزایش یافته و به تبع آن تولید مواد معدنی و اشتغال متناسب با 
آن افزایش یابد؛ نظیر برگزاری مزایده معدن زغال  سنگ سنگرود 
رودبار که اطلاعیه آن اعلام ش��د. رئیس س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان گیلان خاطرنشان کرد: در همین راستا حداکثر 
تا هفته اول دی ماه مزایده عمومی معادن راکد و متروکه اس��تان 

برگزار می شود همچنین هم اکنون با توجه به فعالسازی ۵ معدن 
از ابتدای امس��ال تاکنون تعداد معادن فعال به ۵۰ فقره رس��یده 
است. وی تصریح کرد: از مهر سال گذشته تاکنون ۶ جلسه شورای 
معادن اس��تان برگزار ش��ده و حدود ۳۰ مع��دن غیرفعال تعیین 
تکلیف ش��د لذا تعدادی از مع��دن داران قبلی مراجعه و تعهدات 
خ��ود را انج��ام داده و تعدادی نیز ای��ن کار را نکردند که در حال 
سلب صلاحیت از آنها و برگزاری مزایده برای فعال کردن توسط 
برندگان مزایده هس��تیم. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان گیلان عنوان کرد: برنامه ما برای برگزاری مزایده حداکثر 
ت��ا هفته اول دی ماه اس��ت همچنین برخ��ی از معادن که امکان 
راه اندازی مجدد آنها وجود نداش��ته باش��د تحویل منابع طبیعی 
شده و آمار دقیق موارد فوق تا پایان امسال جمع بندی می شود.

مع��اون هماهنگ��ی امور اقتصادی اس��تانداری 
اصفه��ان با اش��اره به نقش حیاتی و اس��تراتژیک 
فولاد مبارکه در اقتصاد کشور، گفت: همه ما باید 
از ش��فافیت و روشن ش��دن جوانب مختلف امور 
اس��تقبال کنیم، اما به نظر می رس��د مطرح شدن 
موض��وع تحقی��ق و تفحص ف��ولاد مبارکه برپایه 

برخی مسائل سیاسی است.
حسن قاضی عسگر در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به اینکه فولاد مبارکه به عنوان یکی از صنایع مادر 
کش��ور در اصفهان مستقر اس��ت، اظهار کرد: این 
صنعت فروش ورق تولیدی خود را از طریق بورس 
انجام می دهد، البته قرار است تمام فروشندگان و 
تولیدکنن��دگان ورق محصولات خود را در بورس 
عرضه کنند که این موضوع همچنان محقق نشده 

است.
وی گفت: درحال حاضر بسیاری از صنایع کشور 
وابس��ته به فولاد مبارکه هستند، همچنین تعداد 
بالایی اشتغال نیز در استان و کشور وابسته به این 

صنعت است.
مع��اون هماهنگ��ی امور اقتصادی اس��تانداری 
اصفهان اب��راز امیدواری کرد، با همت این صنعت 
و صنای��ع دیگ��ری ک��ه مص��رف آب دارن��د، آب 
خلیج ف��ارس به اصفهان منتقل ش��ود تا بخش��ی 
از کمبود آب اس��تان از این طریق جبران ش��ود، 
همچنین طی چند س��ال گذشته مجموعه فولاد 

مبارکه سعی در کنترل آلایندگی های این صنعت 
و حفظ محیط زیست داشته است.

وی با اشاره به اینکه فولاد مبارکه یکی از صنایع 
استراتژیک کشور است، تاکید کرد: این صنعت با 
تولید و فروش بالا تاثیر بسیاری در اقتصاد استان 
دارد که این موجب گردش مالی عظیم در کش��ور 
شده اس��ت، بنابراین تولید و فروش فولاد مبارکه 
در کشور بسیار ارزنده است و اگر این صنعت نبود، 
در ش��رایط کنونی تحریم ها و مضیقه های تامین 
ارز، ناچار ب��ه واردات برخی محصولات فولادی از 

خارج بودیم.
قاضی عسگر تاکید کرد: خوشبختانه در شرایط 
کنونی صنایع پتروشیمی و فولاد توانسته اند کشور 
را در مقابل تحریم حفظ کنند، بنابراین نقش فولاد 

مبارکه در اقتصاد کشور و استان حیاتی است.
وی درب��اره برخی صحبت ه��ا مبنی بر تحقیق 
و تفح��ص از مجموع��ه فولاد مبارک��ه نیز گفت: 

مش��کلی که مطرح شده مربوط به رانتی است که 
س��ال گذشته در بازار فولاد شکل گرفت و موجب 
تفاوت بالای نرخ کش��ف ش��ده در ب��ورس و بازار 
آزاد ش��د، بنابراین باید این موضوع شفاف س��ازی 
 و مش��خص ش��ود این تف��اوت نرخ ب��ه جیب چه 

افرادی می رود.
وی اظهار کرد: سال گذشته به دلیل نبود ثبات 
مدیریت��ی در وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت و 
هم چنین برخی آیین نامه های روزانه، شاهد برهم 
ریخت��ن بازار ورق بودیم درحال��ی که قبل از این 
آیین نامه ها، اختلاف قیمت ها در حد منطقی بود.
قاضی عسگر با اعتقاد بر اینکه برای شفاف سازی 
ش��رایط موجود شاید تحقیق و تفحص از کل بازار 
فولاد مفید باشد، گفت: باید توجه داشت که فولاد 
مبارکه اصلا ت��وان فروش حتی یک کیلو ورق در 
ب��ازار آزاد را ندارد و متاس��فانه با وجودی که طی 
سالیان گذش��ته فولاد مبارکه حجم بالایی تولید 
در کشور داشت و شاهد اختلاف نرخ در بازار آزاد 
و ب��ورس نبودیم، این صنعت تح��ت کنترل های 
غیرض��رور قرار داش��ت و در نهایت ش��اهد برهم 

خوردن بازار فولاد کشور شدیم.
وی تاکی��د کرد: ب��ه اعتقاد من باید امروز از کل 
زنجیره تولید فولاد کش��ور و نه تنها یک فولادساز 
تحقی��ق و تفحص ش��ود تا ش��فافیت در کل این 

صنعت ایجاد شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
بوشهر گفت: از مجموع ۲۵۸ پروانه  بهره برداری 
معدن صادر ش��ده در این اس��تان اکنون ۱۲۰ 
واح��د آن فعال اس��ت و مابق��ی تعطیلی موقت 

گرفتند.
سید حسین حسینی درگفت وگو با ایرنا افزود: 
از لحاظ ذخیره معدنی قطعی به ویژه معدن های 
آهکی بوش��هر از جمله استان های با ذخیره بالا 

است.
وی بیان کرد: زمینه جذب سرمایه گذار برای 
معدن  س��یمان های سفید و خاکستری در حال 
پیگیری اس��ت و کارهای اولیه آن انجام ش��ده 

است.
حس��ینی ادام��ه داد: برگزاری نشس��ت  های 
ش��ورای عالی معادن به استان ها واگذار شده که 
این رویکرد حل مس��ائل و مش��کلات واحدها از 
جمل��ه تمدید مجوز فعالیت در اس��تان صورت 

گیرد.
وی عنوان کرد: در استان بوشهر اکنون ۹پهنه 
اکتش��افی وج��ود دارد که امور مرتب��ط با آن از 
سوی سازمان زمین شناسی در حال انجام است 
تا مطالعات اکتش��فات معدنی در استان محقق 
شود. حسینی یادآور شد: مطالعات اکتشافی در 
استان بوشهر بیش��تر نفت محور صورت گرفته 
و فعالیت س��ازمان زمین شناسی برای مطالعات 

پهنه  ه��ای اکتش��افی فرصتی برای ش��کوفایی 
ظرفیت معدنی اس��تان اس��ت. وی عنوان کرد: 
طرح های ف��رآوری م��واد معدن��ی مانند آهک 
هیدراته، کربنات کلس��یم و دولومیت است که 
در شهرستان های دشتی و دیر فعالیت آنها آغاز 
شده است. حسینی ادامه داد: یک واحد بوکسیت 
شهرستان دش��تی نیز در مرحله پروانه اکتشاف 
اس��ت که چنانچه به نتیجه برس��د امکان ایجاد 
۳هزار فرصت شغلی دارد. وی اظهارکرد: یکی از 
موانع مهم فراروی توس��عه معدنی استان بوشهر 
وج��ود تعارض های��ی مابین اداره س��ازمان های 
محیط زیست، صنعت، معدن وتجارت و مناطبع 
طبیعی و آبخیزداری اس��ت که با تعامل بیشتر 
باید زمینه حل آن برطرف شود. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: در 
نیمه نخست امس��ال ۶ میلیون تن از واحدهای 
معدنی اس��تان استخراج ش��ده است. وی افزود: 
می��زان وصول حقوق دولتی از مع��ادن تا پایان 
آبان ماه امس��ال مبلغ ۲ میلیاردو ۶۰۰ میلیون 
تومان است که درمقایس��ه با مدت مشابه سال 
گذش��ته رشد ۲۴درصدی داشته است. حسینی 
یادآورشد: حجم سرمایه گذاری در معادن استان 
مع��ادل ۹۴ میلیارد و ۷۲۰ هزار تومان اس��ت و 

یکهزار و ۳۵۲ نفر در این بخش اشتغال دارند.

معادنراکدگیلانبامزایدهعمومیواگذارمیشود

۱۲۰واحدمعدنیاستانبوشهرفعالاستتحقیقوتفحصبایدازکلزنجیرهتولیدفولادانجامشود

کارخانه سیمان مارگون آلودگی زیست محیطی دارد؟

مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتص��ادی اس��تاندار زنجان، 
ساماندهی پسماند روی را قطعی و ضروری دانست.

محمدرض��ا آبی پور در گفت وگ��و با ایس��نا، در رابطه با 
پسماند روی، اظهار کرد: در ابتدا منطقه مرصع برای دپوی 
پس��ماند روی تولید شده در شهرک تخصصی روی استان 
در نظر گرفته ش��ده بود که به دلیل بروز مشکلاتی، مقرر 

شد این پسماندها در منطقه سردهات دپو شود.
وی افزود: معاونت عمرانی استانداری زنجان درحال حاضر 
موظف به پیگیری ایجاد زیرس��اخت و آماده س��ازی محلی 

برای پسماندهای تولیدی جدید در منطقه سردهات است 
و بر اس��اس اعلام معاون هماهنگی امور عمرانی اس��تاندار 
زنج��ان، تا یک ماه آینده لندویل س��ردهات ب��رای انتقال 
پسماندهای تولیدی ش��هرک تخصصی روی ایجاد خواهد 

شد.
ای��ن مس��ئول با اش��اره به پس��ماندهایی ک��ه در طول 
سال های گذشته دپو شده اس��ت، ادامه داد: درحال حاضر 
۱۰ میلیون تن پس��ماند روی در مجاورت شهر زنجان دپو 
ش��ده که برای انتقال آن توافقاتی با ش��رکت تهیه و تولید 

مواد معدنی ایران، انجام ش��ده و کار مدیریتی آن در حال 
انجام اس��ت ت��ا این پس��ماندها به عنوان منب��ع جدید به 
چرخه تولید روی کش��ور، وارد ش��ده و مابقی پسماندهای 
 موج��ود پس از فرآوری به منطقه ای در س��ردهات منتقل 

می شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار زنجان، پسماند 
حاصل از فرآوری پس��ماندهای موجود را ماده ای کم خطر 
عنوان کرد و گفت: شرکت بهین فراور، شرکتی است که از 
مش��ارکت شرکت های روی ش��هرک تخصصی روی ایجاد 

ش��ده و س��هام داران آن اعضای شهرک روی هستند و این 
ش��رکت متولی انتقال و مدیریت پس��ماند روی در منطقه 

سردهات است.
آبی پور خاطرنش��ان کرد: درحال حاض��ر فناوری فرآوری 
مواد معدنی برای اس��تحصال روی بالاتر رفته و می توان از 
پس��ماندها نیز روی باقی مانده را فرآوری کرد و از آنجایی 
که مانده روی در پس��ماند تولیدی کمتر از ۱۰ میلیون تن 
دپو ش��ده است، به همین دلیل مدیریت و دفن پسماند در 

حوزه پسماند مدیریت می شود.

پسماند روی؛ ثروت خفته زنجانی ها 

گروهمعدن

دود کارخانه سیمان ۳۳۰۰ تنی مارگون بلند 
ش��ده، ولی هنوز آلودگی زیس��ت محیطی این 
واحد صنعتی به صورت رسمی اعلام نشده است.
به گزارش تس��نیم، امروزه مس��ئله اش��تغال 
برای جوان��ان ، خانواده ها و دولت ه��ا به یکی از 
دغدغه های اصلی تبدیل شده  به گونه ای که در 
انگشت شماری از خانواده ها بیکار پیدا نمی شود.

 بخش مارگون که در بهمن ماه س��ال گذشته 
به شهرس��تان ارتقاء یافته  و مانند دیگر بخش ها 
و شهرس��تان ها از نرخ بالای بیکاری جوانان رنج 
می برد، یکی از طرح های اش��تغال زایی مهم در 
این شهرس��تان تازه تاس��یس، کارخانه سیمان 
ب��وده که ب��ه نوع��ی بزرگترین ط��رح در حوزه 

اشتغال زایی برای این منطقه است.
کارخان��ه ای که یکی دو دهه پیش کلنگ زنی 
شد و حالا چند سالی است که افتتاح شده و به 
مرحله تولید رسیده  است و سالانه افزون بر یک 

میلیون تن سیمان تولید می کند.
کارخانه  س��یمان مارگون با اشتغال زایی ۴۵۰ 
نف��ر به صورت مس��تقیم و ۲ هزار نفر به صورت 
غیر مس��تقیم قرار بود مرهمی باشد بر دردهای 
منطق��ه مارگون، اما امروز ب��ه زعم مردم محلی 
و کارشناس��ان نه تنها دردی از اش��تغال جوانان 
این منطقه درم��ان نکرده، بلکه خود به معضلی 

مبدل شده است.
م��واردی از قبی��ل ایج��اد ترافیک در مس��یر 
مارگ��ون، عبور ده ها ماش��ین آلات س��نگین که 
ممکن اس��ت خطرات جانی فراوانی به بار آورد، 
تخریب محیط زیست، وارد کردن مقدار زیادی 
مواد آلاینده به محیط زیس��ت، آلوده کردن هوا 
و.... را می ت��وان از مش��کلات اساس��ی کارخانه 

سیمان مارگون دانست.
ای��ن کارخانه مقدار زیادی م��واد آلاینده وارد 

ه��وا می کند که به محیط زیس��ت، بهداش��ت و 
سلامتی مردم منطقه آسیب می رساند.

با ای��ن وضعیت صاحبان کارخانه دو راه پیش 
روی خ��ود دارند؛ یکی اینک��ه از فیلترهای ضد 
آلایندگی استفاده کنند، که به دلیل نرخ بسیار 
بالا و تحریم امکان استفاده پایین بوده و دومین 

راه را قانون تعیین کرده است.
عوارضآلایندگیس�یمانمارگون�

پرداختنمیشود
ی��ک  تبص��ره  در  اف��زوده  ارزش  قان��ون  در 
م��اده ۳۸ آم��ده اس��ت: واحده��ای تولی��دی 
و  اس��تاندارد ها  ک��ه  محیط زیس��ت  آلاین��ده 
ضواب��ط حفاظ��ت از محیط زیس��ت را رعای��ت 
نمی کنن��د، طب��ق تش��خیص و اعلام س��ازمان 
حفاظ��ت محیط زیس��ت )تا ۱۵ اس��فند ماه هر 

س��ال ب��رای اج��راء در س��ال بع��د(، همچنین 
پالایش��گاه های نف��ت و واحدهای پتروش��یمی، 
ع��لاوه بر مالیات و ع��وارض متعلق موضوع این 
قانون، مش��مول پرداخت ی��ک درصد)۱درصد( 
 از ن��رخ ف��روش به عن��وان ع��وارض آلایندگی 

است.
پس طبق قانون این کارخانه س��یمان مارگون 
باید س��الانه یک درصد س��ود فروش خود را به 
ش��هرداری مارگون و دهیاری روستاهای اطراف 

این کارخانه پرداخت کند.
همچنی��ن مطاب��ق اص��ل ۵۰ قانون اساس��ی 
جمهوری اس��لامی، حفاظت از محیط زیست که 
نس��ل امروز و نس��ل های بعد باید در آن حیات 
اجتماع��ی رو به رش��دی داشته باش��ند، وظیفه 
عموم��ی تلقی می گردد، از ای��ن رو فعالیت های 

اقتصادی و غیر آن که با آلودگی محیط زیس��ت 
ی��ا تخریب غیر قابل جبران آن ملازمه پیدا کند 

ممنوع است.
س��ید اس��دالله هاش��می، مدی��رکل حفاظت 
محیط زیس��ت کهگیلویه و بویراحم��د ۱۱ آبان 
ماه ۹۸ به تس��نیم گفت: با توجه به بررسی های 
میدانی انجام ش��ده برخی مواقع کارخانه ۳۳۰۰ 
تنی مارگون آلودگی زیس��ت محیطی دارد و به 
دلیل ش��رایط تحریم تامین برخی قطعات اتاق 
کنت��رل گرد و غبار کارخانه س��یمان مارگون با 

مشکل روبه رو است.
وی با اشاره به تذکرات داده شده به مسئولان 
کارخانه س��یمان مارگون عنوان کرد: طبق ماده 
۱۱ و ۱۲ حفاظت و بهس��ازی محیط زیس��ت و 
صنایع آلاینده تذکر و مهلت قانونی می دهیم که 

در صورت عدم رفع مش��کل جزو صنایع آلاینده 
معرفی شده تا طبق قانون خسارت های وارده در 

منطقه هزینه شود.
غلامعلی رامین، ش��هردار مارگ��ون در زمینه 
پیگیری پرداخ��ت عوارض آلایندگ��ی از طرف 
کارخانه س��یمان مارگون به شهرداری مارگون 
و دهیاری ه��ا اظهارک��رد: ای��ن کارخان��ه مقدار 
زی��ادی مواد آلاینده را تولی��د می کند، که برای 
سلامتی شهروندان این شهر و روستاهای اطراف 

خطرناک است.
وی اف��زود: م��ا ای��ن موض��وع را چندین بار 
پیگیری کردی��م، همان گونه که می دانید متولی 
تش��خیص آلاینده بودن یا نبودن این کارخانه، 
س��ازمان محیط زیس��ت اس��ت که باید از مواد 
 خروج��ی این کارخانه نمون��ه برداری و آزمایش 

کند.
وی گف��ت محیط زیس��ت شهرس��تان اذعان 
ب��ه تایی��د آلایندگ��ی دارن��د ول��ی اداره کل 
 محیط زیس��ت آلاینده بودن ای��ن کارخانه را رد 

می کنند.
وی اضاف��ه ک��رد: در ص��ورت پرداخت )یک 
درص��د( حق آلایندگی بس��یاری از مش��کلات 
این ش��هر از قبی��ل فاصلاب و پس��ماند و ایجاد 
فضای س��بز برطرف و کمک شایانی به این شهر 

می شود.
شهرس��تان مارگ��ون از نظ��ر جغرافیایی جز 
سرحدات بویراحمد محسوب می شود، که دارای 
آب و هوایی س��رد در فصل س��رما و معتدل در 
تابستان بوده و با دارا بودن طبیعت بکر و زیبا از 
مناطق مستعد گردشگری در استان کهگیلویه و 

بویراحمد به شمار می رود.
ش��هر مارگون مرکز این بخش دارای جمعیت 
حدود ۴هزار نفر اس��ت و با احتس��اب جمعیت 
حومه جمعیت این شهرستان قریب به ۱۴ هزار 

نفر است.

 مردم اثرگذاری معدن 
 در اقتصاد را باید

 احساس کنند
اس��تاندار سیستان وبلوچس��تان گفت: مردم این 
استان باید اثرگذاری نقش معدن در حوزه اشتغال و 
ایجاد درآمدهای سرانه و همچنین اقتصاد خانوارها 

را احساس کنند.
به گ��زارش ایرنا، احمدعلی موهبتی در نشس��ت 
ش��ورای مع��ادن سیستان وبلوچس��تان اظهارکرد: 
مزیت مه��م اس��تان در مجموع��ه وزارت صنعت، 
معدن وتجارت نهفته اس��ت زیرا ترانزیت، تجارت و 
معدن ۳ مزیت مهم استان در این حوزه است که با 
برنامه ریزی های صورت گرفته می توانیم سال آینده 
خوب��ی رقم زده و برنامه ریزی ب��رای ورود به برنامه 
هفتم را از هم اکنون ش��روع کرده و اثرگذاری کار را 

بنحو شایسته انجام دهیم. 
 وی افزود: آنچه تاکنون به منصه ظهور رس��یده 
در ح��وزه مطالعات و ردیف ه��ای مختلفی که برای 
آن هزینه ش��ده در حوزه تکمی��ل مطالعات چه در 
بحث های اکتش��اف معادن و چه سایر موارد و نوع 
نگاهی که در کش��ور نسبت به سیستان وبلوچستان 

بوده باید از این مزیت خوب استفاده کنیم.
استاندار سیستان وبلوچس��تان بیان کرد: ارتباط 
خوبی که می��ان بخش خصوصی و دولتی در حوزه 
معادن وجود دارد موجب خرسندی و قدردانی است 

و این همدلی باید منتج به نتیجه شود.
وی خاطرنش��ان کرد: زمانی در حوزه دستورهای 
این نشست وظیفه خودمان را انجام داده ایم که در 
معادن سیستان وبلوچس��تان تکاپو و رونق به وجود 

بیاید.
موهبت��ی تصریح کرد: نشس��ت های حوزه معدن 
باید منظم باش��د و همچنین جلس��ات با مسئولان 
کش��وری در رده های مختل��ف اثرگذاری لازم برای 
جذب س��رمایه گذار به منظور گرفتن اختیاراتی که 
در کش��ور می تواند واگذار به سیستان وبلوچس��تان 

شود بسیار حایز اهمیت است.
وی بی��ان کرد: در ح��وزه معادن بخ��ش دولتی 
وظای��ف خود را به خوبی انج��ام دهد و باید بخش 
خصوص��ی را حمایت کنی��م تا در جای��گاه بخش 

خصوصی کشور اثرات خوبی داشته باشد.
اس��تاندار سیستان وبلوچس��تان با اشاره به اینکه 
باید از ظرفیت مطلوب افغانستان و پاکستان بیشتر 
بهره برد خاطرنش��ان کرد: اگر یک ماش��ین در یک 
نقط��ه از مرز توق��ف دارد برای ما زن��گ خطر زده 

می شود.
 وی افزود: م��رز ریمدان در همین ماه هم توافق 
شده که راه اندازه ی شود و امیدواریم که بتوانیم سه 

تا چهار نقطه مرزی دیگر را نیز راه بیندازیم.
موهبتی ادامه داد: مرز رس��می پیش��ین مصوب 
اس��ت همچنین با توافق ۲ کشور مرز کوهک را نیز 

در کارگروه مرزهای رسمی کشور مصوب کردیم.
وی تصری��ح ک��رد: انتظار داریم ک��ه اتاق معدن 
سیستان وبلوچس��تان ب��ا افغانس��تان ارتباط خوبی 
برقرار و در معادن این کشور مشارکت خوبی ایجاد 
کند زی��را این مهم رونق ج��اده، ترانزیت و بندر را 
فعال می کند. اس��تاندار سیستان وبلوچس��تان بیان 
کرد: باید جهانی فکر کنیم و منطقه ای عمل کنیم.

داودش��هرکی، رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت سیستان وبلوچس��تان نیز در این نشس��ت 
گف��ت: ذخیره کلی مواد معدنی کش��ف ش��ده در 
اس��تان تاکنون بالغ بر یک هزار و ۱۲۶ میلیون تن 
ب��وده که از ای��ن میزان ۷۶۳ میلی��ون تن در حال 
بهره برداری و ۳۶۳ میلیون تن نیز شناس��ایی شده 

که آماده واگذاری به سرمایه گذاران است.
وی افزود: طرح های اکتشافی سیستان وبلوچستان 
۱۷۴ م��ورد و حج��م س��رمایه گذاری پیش��نهادی 
۶۰۹میلیارد ریال و ظرفیت اشتغال ۵۲۲ نفر است.

شهرکی خاطرنش��ان کرد: طرح تکمیل داده های 
تکمی��ل  ط��رح  زمین شناس��ی(،  پایه)نقش��ه های 
داده های پای��ه ژئوفیزیک هوایی )  ب��ا اعتباری بالغ 
بر ۱۶ میلیارد تومان(، طرح شناس��ایی و پی جویی 
پهنه های اکتشافی )با اعتباری بالغ بر ۲.۱۶ میلیارد 
تومان(، طرح اکتشافی عمومی- تفضیلی)با اعتباری 
بالغ بر ۴۴ میلیارد تومان(، طرح بازرس��ی و ارزیابی 
وضعی��ت ایمنی معادن، طرح احیاء، فعال س��ازی و 
توس��عه معادن کوچک مقی��اس ۱۱ واحد معدنی 
ب��ا س��رمایه گذاری ۲۵۰ میلی��ارد ریال و اش��تغال 
۱۸۳ نف��ر، طرح های صنایع معدنی در دس��ت اجرا 
ب��ا اعتباری بال��غ بر ۳ ه��زارو ۴۱۱ میلیارد تومان، 
طرح های مصوب و در دس��ت مطالعه زیرس��اخت 
معادن مجموع��ا به طول ۴۳ کیلومت��ر با اعتباری 
بالغ بر ۶۴ میلیارد تومان و تفاهمنامه های س��ازمان 
با ش��رکت های دولتی و خصوصی از طرح های مهم 

اکتشافی - معدنی در دست اجرا امسال است.

خبر
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مدیرعام��ل کارخان��ه احیا اس��تیل فولاد باف��ت گفت: با 
توجه ب��ه برنامه ریزی های انجام ش��ده و روند تولید، میزان 
تولی��دات این کارخانه، تا پایان امس��ال در مجموع به ۷۹۲ 
هزار تن می رسد که در مقایسه با سال قبل از رشدی معادل 

۶۲درصد برخوردار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردش��گری، س��ورنا 
زمانیان گفت: میزان تولید آهن اس��فنجی در ۸ ماه منتهی 
به پایان آبان ماه امسال به ۵۰۵ هزار و ۶۵۴ هزار تن رسید.
وی افزود: با توجه به نامگذاری امسال به نام جهش تولید، 
رکورد تولید ماهانه امسال در خرداد ماه ۹۹ معادل ۷۵هزار 
و ۲۲۴ ت��ن و رک��ورد روزانه امس��ال نیز برابر ب��ا ۲ هزار و 

۵۲۰تن بود.

زمانیان درب��اره اجرای فاز ۲ مجتمع ف��ولاد بافت اظهار 
کرد: فاز ۲ مجتمع فولاد بافت در حال آماده س��ازی است و 
پیش بینی می شود تا پایان سال ۱۴۰۱ به بهره برداری برسد. 

درحال حاضر میانگین نیروی کار مس��تقیم در فاز ۲ طی دو 
ماه گذش��ته ۱۴۳ نفر، میانگین نیروی کار غیرمس��تقیم و 
ستادی ۵۸ نفر و مجموع پرسنل پیمانکار ۲۰۱ نفر هستند.

ای��ن گزارش حاکی اس��ت: مج��وز فاز ۲ ف��ولاد بافت، از 
فولادس��ازی به احداث ۲ واحد شامل کارخانه گندله سازی 
با ظرفی��ت ۲.۵ میلیون تن و کارخانه احیا مس��تقیم برای 
 تولی��د ۸۰۰ هزار تن آهن اس��فنجی جدید، ص��ادر و ابلاغ 

شده است.
زمانیان با اش��اره به برگ��زاری مجمع فوق العاده و حضور 
س��هامداران در عالی ترین س��طح گفت: در این مجمع قرار 
ش��د سهامداران ۲۲ هزار میلیارد ریال از محل آورده نقدی 
و درآمدهای خود کارخانه را در ۳س��ال برای فاز دوم تزریق 

کنند. از آنجا که زیرس��اخت های کارخانه احیای ش��ماره ۲ 
مهیاس��ت، ای��ن تزریق مالی می تواند کاره��ا را به خوبی به 

پیش ببرد.
وی افزود: مجتمع فولاد بافت علاوه بر نقشی که در توسعه 
صنعت فولاد کش��ور دارد، زمینه اشتغال متخصصان بومی 
منطق��ه بافت در اس��تان کرمان را فراهم ک��رده، به طوری 
که ۹۵ درصد نیروی انس��انی ف��ولاد بافت از میان جوانان و 
متخصصان بومی این منطقه و شهرهای بافت و رابر انتخاب 

شده اند.
کارخانه احیا استیل فولاد بافت، بزرگ ترین و تنها مجتمع 
صنعتی بزرگ منطقه در س��طح ۳ شهرس��تان بافت، رابر و 

ارزوئیه است که در سال رونق تولید)۹۸( افتتاح شد.

پیش بینی رشد 62 درصدی تولید آهن اسفنجی در فولاد بافت 

ناامیدی از بهبود وضعیت بازار فولاد
مرضیه احقاقی 

خبرنگار

افت درآمدهای دولت در س��ال های اخیر موجب 
ش��ده س��هم بودجه عمرانی به طور مستمر کاهش 
یاب��د. البته رقم پیش��نهادی ب��رای بودجه عمرانی 
در لایح��ه دولت برای س��ال ۱۴۰۰ برابر ۱۰۴ هزار 
میلی��ارد تومان گزارش ش��ده اس��ت. ای��ن رقم در 
مقایسه با بودجه مصوب سال جاری، ۱۸.۱۲ درصد 

افزایش را نشان می دهد. 
اما چنانچه این رش��د ۱۸ درصدی در مقایس��ه با 
پارامترهای��ی مانند میزان تورم، رش��د قیمت مواد 
اولی��ه و کالاهای مصرفی در پروژه ه��ای عمرانی و 
همچنی��ن رش��د قابل توجه نرخ ارز طی یک س��ال 
مقایسه ش��ود در می یابیم که نباید منتظر افزایش 
فعالیت های عمرانی در کشور باشیم. بودجه عمرانی 

کشور در عمل هیچ رشدی نداشته است.

 در همی��ن ح��ال بای��د خاطرنش��ان ک��رد ک��ه 
مص��رف  در  بس��زایی  تاثی��ر  عمران��ی  بودج��ه 
محصولات��ی س��اختمانی، م��واد معدن��ی و به ویژه 
ف��ولاد دارد. بررس��ی نوس��ان ن��رخ ف��ولاد در یک 
 س��ال گذش��ته حکایت از رش��د قابل توجه و حتی
 بیش از ۱۰۰ درصدی قیمت این فلز طی یک سال 

دارد. 
بنابراین نباید به رش��د پروژه های عمرانی در سال 
آین��ده و تحری��ک تقاضا برای ف��ولاد و محصولات 

فولادی امیدوار باشیم.
حال برای بررس��ی دقیق تر این موضوع با فعالان 
صنع��ت ف��ولاد گفت وگو کرده ای��م و نظ��ر آنها را 
درباره تاثی��ر افزایش ۱۸ درص��دی بودجه عمرانی 
در لایح��ه بودج��ه پیش��نهادی دولت برای س��ال 
۱۴۰۰و اثرگ��ذاری آن بر ب��ازار مهم ترین کالاهای 
 مصرف��ی در پروژه ه��ای عمران��ی ازجمل��ه ف��ولاد 

جویا شده ایم. 

اهمیت رویکرد فولاد 
مبارکه در تحول دیجیتال 

ب��ا هدف حل چالش های فناورانه مطرح ش��ده در 
روی��داد ریورس پی��چ )Reverse Pitch( مرک��ز 
نوآوری تحول دیجیتال فولاد، س��ومین دور بازدید 
ش��رکت های دانش بنیان از خط تولید فولاد مبارکه 

اصفهان انجام شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
با ال��زام و مأموریت مدیریت ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان به ش��رکت ایریس��ا مبنی  ب��ر تدوین برنامه 
هوشمندس��ازی و تحول دیجیتال در فولاد مبارکه 
اصفهان، برنامه ۵  سال های تدوین شد و در این راستا 
و ب��ا ه��دف حل چالش های موج��ود در این زمینه، 
روی��داد ارائه چالش های فناورانه در مهرماه امس��ال 
در دانش��گاه تهران برگزار شد. پس از آن، با گزینش 
پیشنهاد های برتر، ۱۵ تیم در مدت ۴ روز از خطوط 

تولید فولاد مبارکه اصفهان بازدید کردند.
این گروه ها در این مدت از واحدهای فولادس��ازی 
و نورد س��رد بازدی��د و از نزدیک با فرآیند جاری در 

این بخش ها آشنا شدند.
کارب��رد فن��اوری AR/VR در خط��وط تولی��د، 
طراح��ی و س��اخت دوقل��وی دیجیت��ال و تحلیل 
به��ره وری خط��وط تولیدی ف��ولاد مبارکه اصفهان 
ب��ا اس��تفاده از ابزاره��ای هوش مصنوع��ی ازجمله 
موضوعاتی بودند که ش��رکت های دانش بنیان برای 
طراحی و ایده پردازی های مرتبط با آنها از مجموعه 

فولاد مبارکه اصفهان بازدید کردند.
حسین کارشناس، عضو هیات  علمی گروه هوش 
مصنوعی دانش��گاه اصفهان پ��س از بازدید از واحد 
فولادسازی فولاد مبارکه اصفهان  گفت: در راستای 
طرح تح��ول دیجیتال و تحلی��ل بهره وری خطوط 
تولید بر اساس طرح پیشنهادی که ارائه کرده بودیم 

بازدید بسیار خوبی از واحد فولادسازی داشتیم.
وی با بیان اینکه این گونه بازدیدها موجب می شود 
دقیق ت��ر و جامع تر با نیازمندی ه��ای فولاد مبارکه 
اصفهان آش��نا ش��ویم افزود: ای��ن بازدیدها موجب 
می ش��ود طرح ها و پیشنهادهای عملیاتی خود را با 

پختگی بیشتری ارائه کنیم.
کارش��ناس به طرح ارائه ش��ده توسط گروه هوش 
مصنوعی دانش��گاه اصفهان اش��اره کرد و گفت: این 
طرح قرار است با در نظر گرفتن پارامترهای مختلف 
و ب��ا برنامه ریزی صحیح موج��ب کاهش ضایعات و 
افزایش بهره وری در مجموعه فولاد مبارکه اصفهان 
شود. علیرضا مرادی، مدیرعامل یکی از شرکت های 
دانش بنیان که در حوزه داده کاوی و هوش مصنوعی 
فعالی��ت دارد در بازدید از خط تولید در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد با بیان اینکه این بازدید دیدگاه مثبت  
و واقع بینان��ه ای به ما داد گف��ت: هرچه تعامل بین 
شرکت های دانش بنیان و صنعت بیشتر باشد، زمینه 
پیشرفت هر دو طرف بیشتر فراهم می شود و صنعت 

باید به شرکت های دانش بنیان و نوپا اعتماد کند.
وی اف��زود: در ف��ولاد مبارکه اصفه��ان به  عنوان 
یکی از بزرگ ترین مجموعه های صنعتی کش��ور که 
سال های طولانی فعالیت دارد، این امکان وجود دارد 
که در جای جای آن اتفاقات خوبی در زمینه تحولات 

دیجیتال رخ دهد.
م��رادی، بهره وری بیش��تر خط تولی��د، افزایش 
راندمان و کاهش زمان اتلاف را از مزایای استفاده از 
هوش مصنوعی برش��مرد و خواستار کاربردی شدن 

آن در فولاد مبارکه اصفهان شد.
فرشاد برازنده، عضو هیات علمی دانشگاه امیرکبیر 
ه��م پس از بازدید از واحد نورد س��رد فولاد مبارکه 
اصفهان، روش پیاده س��ازی این بازدیدها را حرفه ای 
عنوان کرد و گفت: حقیقتا این بازدید یکی از معدود 
بازدیدهایی بود که به صورت حرفه ای برگزار ش��ده 
بود و کارشناسان فولاد نیز به مباحث مسلط بودند.
وی با اش��اره به اینکه پیش��نهاد مربوطه در حوزه 
AR/VR )واقعیت افزوده و واقعیت مجازی( است، 
افزود: این پیش��نهاد به  س��رعت تعمی��ر، نگهداری 
و مانیت��ور ک��ردن کم��ک می کند و باع��ث افزایش 
سرعت پاس��خ گویی اپراتور نیز می شود. محمدرضا 
خیام باشی دیگر عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان 
نیز پس از بازدید از واحد فولادس��ازی، با بیان اینکه 
بازدید میدانی موجب شد بتوانیم دقیق تر و جامع تر 
با نیازمندی های فولاد مبارکه اصفهان آش��نا شویم 
خاطرنش��ان کرد: در زمینه فرآیند دیجیتالی شدن 
فولاد مبارکه اصفهان طرح اولیه ارائه و سپس جهت 
آش��نایی بیشتر بازدید میدانی انجام شد. وی افزود: 
رویکرد و نگرش اخیر مدیریت فولاد مبارکه اصفهان 
در زمین��ه تحول دیجیتال در صنعت فولاد کش��ور 
بسیار موثر و حائز  اهمیت است. مدیران شرکت های 
دانش بنیان و متخصصان دانشگاهی در مدت ۴ روز 
بازدی��د از واحدهای مختلف فولاد مبارکه اصفهان، 
در جلس��ات تخصصی نیز ب��ه گفت وگو با مدیران و 

کارشناسان فولاد مبارکه اصفهان پرداختند.

خبر

سهم کمرنگ بودجه عمرانی

بودجه عمرانی ناچیز است 

امیرحسین کاوه، فعال صنعت فولاد در گفت وگو با »روزگار 
معدن«  و در پاسخ به سوالی مبنی بر رشد حدود ۱۸ درصدی 
بودجه عمرانی در لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای سال 
۱۴۰۰ و تاثی��ر آن بر صنعت ف��ولاد گفت: بودجه، مهم ترین 
س��ند مال��ی حاکمی��ت در افق زمانی یک س��اله محس��وب 
می ش��ود و در واقع س��ند حکمرانی کش��ور است. مهم ترین 
بخش بودجه که به عنوان موتور اصلی حرکتی س��بب درگیر 
ش��دن حوزه های مختلف صنعتی و اقتصاد کش��ور می شود، 
بودج��ه طرح های تمل��ک دارایی های س��رمایه ای یا همان 
بودجه ه��ای عمرانی اس��ت. در واقع بودج��ه عمرانی و نحوه 
تخصی��ص آن ب��ه طرح های مورد نظ��ر، اصلی ترین عامل در 
راس��تای تزری�ق من�ابع بودجه ای در اقتصاد کشور به جهت 
گس��ترش فعالیت های زیربن�ایی و تولی�دی است که زمینه 
ایج��اد ظرفیت های جدید اقتص���ادی و صنعتی و در نهایت 
اجتماع��ی را فراهم می کند. مدیرعامل گروه صنعتی س��دید 
در ادام��ه اف��زود: طرح های تملک دارایی های س��رمایه ای یا 
همان طرح های عمرانی به لح�اظ جغرافی�ایی ب�ه ۲ دس�ته 
طرح های ملی و طرح های اس��تانی تقسیم می شوند. در این 
میان، طرح های ملی مجموعه پروژه هایی هستند که از درجه 
اهمیت بالایی برخوردار بوده، جنبه اس����تراتژیک داش��ته 
و از لح��اظ میزان و حجم س��رمایه گذاری بزرگ و از حیث 
فناوری نیز پیچیده بوده و آثار اجرای آنها فراتر از یک منطقه 
خاص است. در این باره می توان به طرح هایی همچون خطوط 
انتق��ال نفت، گاز، آب، اجرای پروژه های بزرگ اس��تخراج و 
تولی��د نف��ت و گاز، پروژه های صنعت فولاد و... اش��اره کرد. 
طرح های اس��تانی نیز به پروژه هایی اطلاق می ش��ود که در 

برگیرنده نواحی خاص و منطقه ای هستند و طراحی و اجرای 
آنها با استفاده از امکانات مشترک محلی و مل�ی در اس�تان ها 

امکان پذیر است. 
کاهش جدی �

در این راستا و براساس گزارش های موجود، میزان بودجه 
عمران��ی در نظر گرفته ش��ده در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۰ 
برابر با ۱۰۴ هزار میلیارد تومان اس��ت که نس��بت به بودجه 
۸۸ هزار میلیارد تومانی در سال ۱۳۹۹ با رشد ۱۸ درصدی 
روبه رو بوده اس��ت. اما در س��ال های اخیر، س��هم اعتبارات 
مص��وب طرح های عمرانی از مص��ارف عمومی از ۲۴ درصد 
در س��ال ۱۳۹۱ به ۱۱ درصد در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۰ 
رسیده است. در واقع این نسبت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 
کمترین میزان طی ۱۰ س��ال گذش��ته بوده، در حالی که این 
نسبت در قانون برنامه ششم توسعه برای سال ۱۴۰۰ حدود 

۲۲ درصد پیش بینی شده است.
کاوه تاکی��د کرد: جدای از این موض��وع، نکته قابل تامل، 
میزان تخصیص اعتبارات مربوط به طرح های عمرانی اس��ت 
که در بررس��ی های تحقیقی انجام شده مشخص شده نسبت 
درص��د تحقق بودجه های عمران��ی اعلامی در قوانین بودجه 
کش��ور، از ۴۵ درصد در س��ال ۱۳۷۶ به ۱۴ درصد در س��ال 

۱۳۹۸ کاهش یافته است. 
مهم ترین دلیل این موضوع نیز تخصیص اعتبارات عمرانی 
ب��ه هزینه های جاری به دلیل کس��ری بودجه در چند س��ال 
گذش��ته است که خود در نهایت منتج به کاهش رشد تولید 
ناخال��ص مل��ی در بخش بدون نفت طی س��ال های مختلف 

شده است.

پروژه ها معطل مانده اند  �
وی اف��زود: بنابراین همان گونه که مش��خص اس��ت طی 
س��ال های اخیر بودج��ه اعتبارات عمرانی مصوب کش��ور، 
فاصل��ه ش��دیدی از می��زان تخصیص ه��ای عملک��ردی را 
نش��ان داده که در نهایت س��بب معطل مان��دن پروژه های 
زیاد عمرانی در کش��ور ش��ده اس��ت. به گون��ه ای که صدها 
هزار میلیارد تومان پروژه در کش��ور به دلیل نبود تخصیص 
منابع برای ش��روع فعالیت یا فعالیت ه��ای تکمیلی نهایی، 
بلاتکلیف مانده است. به طور قطع، افزایش ۱۶ هزار میلیارد 
تومانی بودجه عمرانی در س��ال ۱۴۰۰ نس��بت به سال قبل 
و حت��ی با فرض تخصی��ص کامل، ۱۰۴ هزار میلیارد تومان 
بودجه عمرانی در س��ال ۱۴۰۰، بسیار کم است. تا جایی که 
صده��ا هزار میلی��ارد تومان منابع ب��رای اجرای پروژه های 
عمرانی در کشور مورد نیاز است که با روند تخصیص فعلی، 
بدون ش��ک پروژه های یادشده همچون گذشته، سال ها در 

نوبت تخصیص منابع قرار خواهند گرفت.
کاوه گفت: نکته مهم دیگر در این باره مس��تهلک شدن و 
فرس��ودگی بسیاری از پروژه های عمرانی است که دلیل آن 
نیز رها ش��دن آنها طی چندین سال بوده است ضمن اینکه 
با این روند، اعتبارات هزینه ش��ده در س��ال های گذشته نیز 
ب��ه هدر خواهد رفت. در این راس��تا زنجی��ره صنعت فولاد 
کشور نیز به عنوان یکی از صنایع مادر، از موتورهای محرک 
صنع��ت و اقتصاد کش��ور بوده و ب��ا تولیدات خود موجب به 
چرخش درآوردن بخش مهمی از بنگاه های اقتصادی کشور 
ش��ده و برای صدها هزار نفر به طور مس��تقیم و غیرمستقیم 

اشتغال پایدار ایجاد می کند. 

تحریک تقاضای فولاد ضروری است �
این فعال صنعت فولاد با اشاره به اهداف توسعه ای صنعت 
فولاد گفت: برای دستیابی به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در 
افق ۱۴۰۴ نیز به حجم سرمایه گذاری ۱۴ میلیارد دلاری در 
طول این زنجیره، به ویژه صنایع بالادستی مورد نیاز است.

 بدون ش��ک ب��ا روند تخصیص��ی بودجه ه��ای عمرانی، 
پروژه ه��ای عمرانی این بخش نیز دچار س��کون می ش��ود 
و نی��از اس��ت یا پروژه های مرتبط در اولوی��ت قرار گیرد، یا 
تخصیص های جداگانه ای به این مهم ارائه شود یا درنهایت 
سهم تخصیصی به پروژه های صنعت فولاد در بودجه کشور 

افزایش چشمگیری پیدا کند.
در ای��ن میان، واگ��ذاری پروژه های مختل��ف صنعتی به 
بخش خصوصی نیز یکی از راهکارهای تسریع در پیشرفت 

اجرای پروژه های عمرانی است.
 همچنی��ن موضوع یادش��ده در قوه مجریه و مقننه مورد 
مداق��ه بیش��تری ق��رار گیرد و با کمک بخ��ش خصوصی و 
حمایت های دولتی به طرق مختلف این مهم محقق شود. 

وی در پای��ان تاکی��د کرد: با روند کنونی بعید اس��ت در 
ح��وزه مصرف فولاد ش��اهد تحول عظیمی باش��یم و برای 
ح��ل ای��ن موضوع نیاز اس��ت تا متولیان صنع��ت و اقتصاد 
کش��ور با تعریف پروژه های اجرایی با زمان بندی مش��خص، 
ضم��ن تحری��ک تقاض��ا به ویژه در بخش مس��کن و صنایع 
پایین دس��تی زنجیره فولاد و سایر بخش های مرتبط، بازار 
مصرف مناس��بی برای حجم ۵۵ میلیون تنی فولاد در افق 
 ۱۴۰۴ را فراهم کرده و مازاد تولید نیز به بازارهای صادراتی 

روانه شود. 

محم��د اعتباری، فعال بازار فولاد در گفت وگو با »روزگار 
معدن« و در پاس��خ به س��والی مبنی بر ارزیابی رش��د ۱۸ 
درصدی بودجه عمرانی در لایحه بودجه پیش��نهادی دولت 
ب��رای س��ال ۱۴۰۰و تاثی��ر آن بر ب��ازار مهم ترین کالاهای 
مصرف��ی در پروژه ه��ای عمرانی از جمله ف��ولاد، گفت: این 
رشد ۱۸ درصدی با توجه به تورم کشور طی ماه های گذشته 
و افزای��ش نرخ حدود ۱۰۰ درصدی که طی س��ال اخیر در 
بازار فلزات و به ویژه آهن و فولاد مش��اهده کرده ایم، نه تنها 

کافی نیست، بلکه رقمی منطقی هم به نظر نمی رسد. 
وی تاکی��د کرد: بخش قابل توجهی از بودجه های عمرانی 
به صنایع معدنی و فولادی اختصاص می یابد و زمینه رش��د 
و توس��عه این صنایع را فراهم می کند اما با توجه به آمار و 
ارقام یادشده نباید به برون رفت این صنایع از رکود یا بهبود 

شرایط آنها امیدوار بود. 
منتظر پالس مثبت به بازار نباشید  �

ای��ن فعال ب��ازار فولاد در ادامه تاکید کرد: بودجه عمرانی 
کش��ور در س��ال ۹۸ و با احتس��اب دلار ۵۲۰۰ تومانی در 
بودج��ه، براب��ر ۶۲ هزار میلیارد تومان مصوب ش��د. بودجه 
عمرانی کش��ور در س��ال جاری و با احتس��اب دلار ۸۰۰۰ 
تومان��ی در بودج��ه به رقم ۸۲ هزار میلیارد تومان رس��ید. 
حال در لایحه بودجه پیش��نهادی دولت برای س��ال آینده، 
رقم بودجه عمرانی با احتساب دلار ۱۱۵۰۰ تومان به ۱۰۴ 

هزار میلیارد تومان افزایش خواهد یافت. 
در این میان، با توجه به تورم در عمل شاهد هیچ رشدی 
در بودجه عمرانی کشور برای سال آینده نیستیم. بر همین 
اساس نیز رشد ۱۸ درصدی یادشده در بودجه عمرانی هیچ 
پال��س مثبتی به بازار نمی فرس��تد. به ع��لاوه آنکه عملیاتی 

شدن این بودجه با ابهامات متعددی روبه رو است. 
اعتباری در ادامه خاطرنشان کرد: بودجه ای که با توجه به 

درآمدهای حاصل از فروش نفت، مالیات، فروش دارایی های 
منقول و غیرمنقول و سایر درآمدهای دولت برای سال ۹۹ 
مصوب ش��د، حدود ۳۲ درصد از بودجه تصویب ش��ده برای 
س��ال ۹۸ کمتر اس��ت. اما همانطور که قبلا هم اش��اره شد 
هیچ کدام از ارقام یادش��ده برای بودجه س��ال ۹۹ در عمل 
محقق نش��دند. البته در چنین شرایطی معجزه ای با عنوان 
ب��ورس اوراق به��ادار بخش قابل توجهی از کس��ری بودجه 

دولت را تامین کرد. 
ب��ا توجه به ش��رایط موجود، انتظار م��ی رود این روند در 
س��ال آینده نی��ز ادامه یابد؛ یعنی اع��داد و ارقامی که روی 
کاغذ می آید با عملیاتی ش��دن فاصله بسیاری دارند. به ویژه 
اینکه با توجه به شرایط سیاسی حاکم بر کشور، فروش نفت 
پیش بینی ش��ده دور از ذهن به نظر می رسد. بنابراین دولت 
بای��د برای تامین بودجه مورد نیاز خود بر س��ایر روش های 
کس��ب درآمد مانند اخذ مالی��ات و همچنین فروش اموال 
خود تمرکز کند. البته باید به بررسی مجدد FATF ازسوی 
شورای نگهبان و حضور جو بایدن به عنوان رئیس جمهوری 
جدید ایالات متحده و به دنبال آن به بهبود شرایط در آینده 
امی��دوار بود. اما رفع این  گونه چالش ها زمان بر اس��ت و این 
مش��کل از آنجا جدی تر می شود که سال آینده دولت تغییر 
می کند و اختیار این بودجه و عملیاتی کردن آن در اختیار 

دولت جدید قرار می گیرد. 
نگاهی به دلایل التهاب �

این فعال صنعت فولاد در ادامه سیاست های اشتباه حاکم 
ب��ر زنجیره ف��ولاد را از مهم ترین دلایل التهاب��ات این بازار 
دانس��ت و افزود: درحال حاضر قیمت گذاری فولاد در بورس 
کالا انجام می ش��ود. بورس کالا هم قیمت فولاد را براساس 
ن��رخ فروش ای��ن محص��ول در بازاره��ای صادراتی تعیین 
می کند. نرخ فولاد در بازار صادراتی در هفته های گذش��ته 

رو به رش��د گزارش ش��ده تا جایی که قیمت فروش شمش 
ب��ه ۵۳۰ دلار ب��ه ازای هر تن نیز افزایش یافته اس��ت. نرخ 
پایه شمش در معاملات بورس کالا براساس ۸۰ درصد نرخ 
صادراتی این محصول ضربدر ارز نیمایی تعیین می شود. در 
چنین شرایطی رشد قیمت فولاد طبیعی به نظر می رسد. در 
همین حال طبیعی است که با رشد قابل توجه قیمت شمش 
فولاد، این محصول دیگر در بازار داخلی خریداری نداش��ته 

باشد و با رکود شدید داخلی روبه رو شود. 
گره زدن فولاد به دلار اشتباه است  �

وی اف��زود:  فعالیت این صنعت تحت تاثیر دو عامل منفی 
ق��رار می گیرد؛ از یک س��و عملکرد دولت که زمینه رش��د 
قیمت ه��ا را فراهم می کند و از س��وی دیگر، نبود تقاضا در 
ب��ازار بر فعالیت این صنعت تاثیر می گ��ذارد. درنتیجه گره 
زدن قیم��ت فولاد ب��ه نرخ های صادرات��ی و همچنین نرخ 
دلار اش��تباه اس��ت، چراکه در چنین شرایطی در عین نبود 
تقاض��ا ب��رای فولاد در بازار داخل��ی، قیمت این محصول به 
ش��کل روزانه افزای��ش می یابد. درواقع تصمیمات اش��تباه 
سیاس��ت گذاران زمینه رش��د مجدد قیمت این محصول را 
فراهم می کند. به عنوان مثال، ش��مش فولاد هفته گذش��ته 
با قیمت ۹۷۰۰ تومان در معاملات بورس کالا عرضه ش��د و 
واحدهای تولیدی ناچارند برای تداوم تولید خود، شمش را 
با این قیمت خریداری کنند. به ویژه که بخش��ی از تولیدات 
آنها به صادرات اختصاص دارد. هزینه تمام شده محصولات 
فولادی ساختمانی )میلگرد( در چنین شرایطی و با احتساب 
هزینه حمل برابر ۱۱۴۰۰ تومان برآورد می ش��ود. چنانچه 
سود منطقی هم به این محصول اختصاص یابد، باید شاهد 
قیم��ت ۱۲۰۰۰ تومان��ی برای محصول��ی همچون میلگرد 
باشیم. اما همین کالا درحال حاضر با قیمت ۱۱۳۰۰ تومان 
در بازار آزاد معامله می شود، چراکه میلگرد خرید ۲ ماه قبل 

در بازار مانده و به فروش نرفته است. با این وجود، خریداری 
برای آن مشاهده نمی شود. وی افزود: اگر در هفته های آتی 
باز هم شاهد رشد نرخ ارز یا افزایش قیمت صادراتی باشیم، 
دوباره قیمت ش��مش عرضه ش��ده در ب��ورس کالا افزایش 
می یاب��د؛ بنابراین قیمت ف��ولاد تحت تاثیر تقاضای داخلی 
تعیین نمی ش��ود. متاسفانه میان تصمیم سازان دولتی، بازار 
و مصرف کنن��ده نهایی خلایی وجود دارد. برطرف نش��دن 
ای��ن خلأ در بلندمدت مش��کلاتی را ایجاد می کند. اما گویا 
ب��ا توجه به زمان کوتاهی که از عم��ر این دولت باقی مانده 
اس��ت، کس��ی به دنبال نظم بخشیدن به ش��رایط و کاهش 
قیمت ها نیس��ت. درحالی که موقعیت کنونی بهترین زمان 
ب��رای افت قیمت ه��ا به نظر می رس��د.  چنانچه این کاهش 
قیمت در شرایط کنونی ایجاد نشود باید در آینده نه چندان 
دور منتظر موج جدیدی از تورم باشیم. در همین حال رکود 
به شدت افزایش می یابد. درواقع چنانچه در همین موقعیت 
فرصتی برای بهبود شرایط اندیشیده نشود؛ فرصت از دست 

می رود و نباید به بهبود مجدد امیدی داشت. 

از مجموع موارد یادش��ده اینطور برداش��ت می شود که 
رش��د حدود ۱۸ درصدی بودجه عمرانی کش��ور در سال 
آین��ده اگر تمام و کمال محقق ش��ود نمی تواند به بهبود 
تقاض��ا در بازارهای کالایی به ویژه در صنعت فولاد منجر 
شود. در همین حال، رشد کمتر بودجه عمرانی در مقایسه 
با تورم موجود در کش��ور زنگ خطری است که نسبت به 
رک��ود در صنایع معدنی که نقش��ی پر رنگ��ی در اجرای 

پروژه های عمرانی بر عهده دارند، هشدار می دهد.

سخن پایانی
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بازارگردانیبهاخلالدربازارسرمایهمیانجامد؟

پیشخریدخانهازبورساجراییمیشود

ریسکهایتهدیدکنندهمعاملاتبورس

گروه معدن

بازارگردانی فرآیندی است که برای تعادل بخشی به 
بازار و تضمین نقد ش��وندگی آن به کار می رود، یعنی 
س��هامداران و صاحبان اوراق ب��ه محض تصمیم گیری 
برای فروش س��هام خود بتوانند نسبت به معامله اوراق 
خود اقدام کنند. در همین زمینهپ، شورای عالی بورس 
طی مصوبه ای در ۲۰ ش��هریور امس��ال همه ناشران را 
به داش��تن بازارگردان ملزم ک��رد، این موضوع موجب 
نقدش��وندگی در بورس ش��د، اما در ای��ن میان برخی 
معتقدن��د بازارگردان ه��ا در فرآیندهای بازار س��رمایه 
اخ��ال ایجاد کردند و برخی دیگ��ر بازارگردان ها را به 
تاش برای نوس��ان گیری از سرمایه گذاران خرد متهم 

می کنند.
در این زمینه س��یاوش وکیلی، مدیر روابط عمومی 
و امور بین الملل س��ازمان بورس، ضمن رد این اتهام ها 
با اس��تناد به آمار معامات ۹ماه��ه بازارگردان ها اعام 
ک��رد: بازارگردان ها در بازار س��رمایه نقش مثبتی ایفا 
می کنند، نقدش��وندگی مهم ترین وظیفه بازارگردان ها 
هس��ت و آمارهای موج��ود، ایفای نقش آنه��ا در بازار 

سرمایه را تأیید می کند.
وی با اشاره به فعالیت قانونمند بیشتر بازارگردان ها، 
درب��اره نحوه برخورد س��ازمان بورس با تخلفات برخی 
بازارگردان ها گف��ت: موضوع مهم، توجه به تفاوت بین 
»تخلف« و »جرم« اس��ت، س��ازمان بورس با ناشران و 
نهادهای مال��ی که از دس��تورالعمل ها تخلف کردند و 
همچنی��ن ب��ا بازارگردان هایی ک��ه در فرآیند عملیات 
بازارگردانی هم دچار تخلف شوند برخورد خواهد کرد، 
این موضوع با جرم انگاری و ارس��ال پرونده به دادگاه ها 
تف��اوت دارد، اما اگر لازم باش��د بر اس��اس مقررات و 

قوانین آن اقدامات نیز انجام می شود. 
وکیلی افزود: تاکنون عمده تخلفات ناشی از استنکاف 
برخی ناشران از عمل به مصوبه ۲۰ شهریور شورای عالی 
بورس و آیین نامه صیانت از حقوق سرمایه گذاران بوده 
که همه ناشران )چه ناشران جدیدالورود به بازار و چه 
ناش��ران باس��ابقه بازار( را به داش��تن بازارگردان ملزم 
کرده اس��ت، در نخستین روزهای اجرای این مصوبه از 
۱۲مهرماه برخی ناشران از اجرای آن خودداری کردند 
که برخوردهای لازم براساس مقررات هم انجام گرفت.

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس 
ادام��ه داد: بای��د به این نکته توجه کرد که رس��یدگی 
ب��ه تخلف��ات مراحل��ی دارد، در مرحله نخس��ت، پس 
از ص��دور گزارش تخلف توس��ط واحده��ای نظارتی، 
موضوع توس��ط کمیته های تحقیق بورس ها بررسی و 
جهت تصمیم گیری ب��ه هیات مدیره بورس ها یا هیأت 
رس��یدگی به تخلف��ات س��ازمان ارائه می ش��ود. رأی 
بَ��دَویِ انضباطی ت��ا یک ماه، توس��ط محکومین قابل 

تجدیدنظرخواهی است.
وی افزود: فرآیند رسیدگی به این تجدیدنظرخواهی 
در س��ازمان بورس انجام می شود، بسیاری از متخلفان 
می توانند در این مهلت یک ماهه به تعهدات خود عمل 
کنن��د و در این صورت اقدامات اصاحی صورت گرفته 
مطابق مق��ررات در حکم انضباط��ی تجدیدنظر لحاظ 
خواهد شد، طبق اعام معاونت حقوقی سازمان بورس 

در ۲ یا 3ماه گذش��ته ۲۰۷ مدیر بورس��ی، احکامی از 
»تذک��ر« تا »س��لب صاحی��ت« و »جریم��ه نقدی« 
دریافت کردند که در تاری��خ بورس این میزان جدیت 
در مقابل تخلفات بی س��ابقه بوده است. در صورتی که 
مردم تخلفی از بازارگردان یا بورس مربوطه مش��اهده 
کردن��د می توانن��د موض��وع را از طریق س��امانه اعام 
http: //shekayat.seo. شکایات سازمان به نش��انی

ir به سازمان اعام کنند.
سازمانبورسباهیچتخلفیکنارنمیآید�

وی همچنی��ن در پاس��خ ب��ه برخی درخواس��ت ها 
و فش��ارها مبن��ی ب��ر اعام اس��امی متخلف��ان گفت: 
س��ازمان بورس هی��چ گاه با تخلف کن��ار نخواهد آمد، 
خط قرمز ما ثبات بازار و حفظ منافع س��رمایه گذاران 
و س��هامداران اس��ت و همه س��ازوکارهای برخورد با 
تخلفات در خود س��ازمان بورس دیده ش��ده است، اما 
بس��یاری از تخلفات در همان مراحل اولیه رسیدگی و 
از سوی ناشران رفع می ش��وند؛ بنابراین، اعام اسامی 
 متخلفان، نه منطقی و نه به نفع س��هامداران و فعالان

 بازار است.
وکیلی درباره تأثیر و پیامدهای مصوبه ۲۰ ش��هریور 
امسال ش��ورای عالی بورس بر بازار س��رمایه نیز گفت: 
از نظ��ر ایجاد نهادهای بازارگ��ردان آنچه در این ۲ ماه 
رخ داد، بی س��ابقه بود. براین اس��اس، هم اکنون از بین 
حدود ۶۵۰ نماد فعال در بازار سرمایه، ۴۸۰ نماد دارای 
بازارگردان هس��تند که این موض��وع می تواند موجب 
اطمینان خاطر س��هامداران از نقدبودن سرمایه گذاری 

شود.
کمکبهنقدشوندگی،وظیفهبازارگردانان�

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس 
درباره نوس��ان گیری بازارگردان ها هم گفت: استفاده از 
این واژه نادرس��ت اس��ت. بازارگردان وظیفه کمک به 
نقدش��وندگی بازار را بر عهده دارد و در این مس��یر با 
استفاده از ابزارهای خرید و فروش سهم در زمان هایی 
که صف خرید یا سهم فروش تشکیل می شود، قابلیت 
نقدشوندگی سهام را افزایش می دهد و به طور طبیعی 
در بازه دامنه مظنه ای که برایش تعیین می شود حرکت 

و به  اصط��اح عملیات »Market maker« را انجام 
می دهد. ای��ن فرآیند Market maker هم اکنون به 
شکل مثبت از س��وی بازارگردان ها در بازار سرمایه در 

حال انجام است.
وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه آمارهای فعالیت 
بازارگردان ها چگونه بوده و آی��ا طبق این آمارها، بازار 
گردان ه��ا نقش خود را انجام دادن��د یا خیر، گفت: در 
ب��ازه حدود ۹ ماهه، بازارگردان ها دو برابر حجم فروش 
سهام، اقدام به خرید سهام کرده اند، در این مدت حجم 
خری��د س��هام بازارگردان ها بیش از ۵۵ ه��زار میلیارد 
تومان بوده و این در حالی است که ارزش فروش سهام 

آنها رقم ۲۷ هزار میلیارد تومان را نشان می دهد.
وکیل��ی ادام��ه داد: نکت��ه مه��م اینک��ه در اواخ��ر 
تابس��تان و در فصل پاییز که شاهد نوسان بازار و افت 
ش��اخص بودیم، بازارگردان ها سه برابر حجم فروش از 
س��رمایه گذاران س��هام خریده اند. یعنی وظیفه خود را 
برای حفظ جریان نقدشوندگی بازار حتی در زمانی که 
صف های فروش در بسیاری از نمادها تشکیل شده بود 
به خوبی ایفا کرده اند که این موضوع را می توان طبیعت 

عملیات بازارگردانی عنوان کرد.
مدی��ر رواب��ط عموم��ی و ام��ور بین الملل س��ازمان 
بورس اضافه کرد: بازارگردان ها طبق ش��یوه مرس��وم 
و اس��تانداردهای جهانی فعالی��ت خود باید عایدی هم 
داش��ته باشند، زیرا بازارگردان ها قلک نیستند که فقط 
یک سویه عمل کنند و بخرند بلکه باید دوسویه )خرید 

و فروش( عمل کنند.
انتق�الس�هامبی�ن� بازارگ�ردان،عام�ل

فروشندگانوخریداران
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: به لحاظ فنی، 
بازارگردان ها عامل انتقال س��هام بین فروش��ندگان و 
خریداران سهام هستند، البته فعالیت آنها باید در دامنه 

مظنه ای باشد که بورس ها برای آنها تعیین می کند.
وکیلی گفت: وظیفه س��ازمان ب��ورس در این زمینه 
نظارتی اس��ت، یعنی اگر اقدام به خرید س��هم در یک 
دامنه مظنه می کنند، در همان سهم و دامنه مخصوص 
بای��د س��فارش ف��روش ه��م بگذارن��د. به این ترتیب، 

بازارگردان ها ضمن کمک به بازار و نقدشوندگی سهام 
از عایدی بهره مند می شوند. هیچ جای جهان، نمی توان 
از بازارگردان ها، توقع عملکرد یک س��ویه داشت، دیر یا 
زود، منابع آنها تمام می ش��ود و دیگر قادر نخواهند بود 

به وظیفه خود عمل کنند.
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس 
افزود: باید توجه داش��ته باشیم که اگر در دوره نوسان 
بازار س��هام، بازارگردان ها فعال نبودند، معامات سهام 
چگونه امکان پذیر می ش��د؟ در واقع در سه ماهی که از 
مصوبه ش��ورای عالی بورس درباره الزام به بازارگردانی 
می گ��ذرد، آنه��ا در نقدش��وندگی و تثبی��ت ب��ازار و 
جلوگی��ری از قفل ش��دن معامات بازار، نقش بس��یار 
مهمی داش��تند. این را هم مد نظر داشته باشیم گرچه 
۱۷ س��ال از فعالیت نخس��تین بازارگردان ها می گذرد 
اما نهادهای نوپایی محس��وب می شوند و می بایست به 
آنها فرصت دهیم تا بر اساس استانداردهای بین المللی 

خدمات ارائه دهند. 
مدیر رواب��ط عمومی و ام��ور بین الملل در خصوص 
برخی اظهارنظرها مبنی بر ضرورت حذف دامنه نوسان 
س��هام هم گف��ت: اختاف نظرهای زی��ادی درباره این 
موض��وع وجود دارد که گاه از مرز تفاوت نظر گذش��ته 
و به تناق��ض در دیدگاه ها می رس��د. رویکردها، طیف 
وس��یعی از نظره��ا را دربرمی گیرد که ش��امل دامنه 
مح��دود تا ب��از و نامحدود و حتی دامن��ه نامتقارن در 
ش��رایط افت و یا صعود بازار است. یا پیشنهادی مطرح 
ش��ده که بر اس��اس آن، هرماه، یک درص��د به دامنه 
نوس��ان اضافه ش��ود. وی ادامه داد: بحث چند تابلویی 
ه��م هوادارانی دارد و هر ی��ک از صاحبان دیدگاه های 
متنوع هم اس��تدلال ها و دلایل خاص خود را مطرح و 
بر درستی آنها پافشاری می کنند. در دنیا هم مطالعات 
تطبیقی نشان می دهد نسخه واحدی در این خصوص 

وجود ندارد.
 البت��ه برای تصمیم گیری نهایی، باید بازار از عمق و 
ثبات کافی برخوردار باشد تا بتوان به تصمیمی درست، 
واقع بینانه و کارشناسی رسید تا وضعیت کنونی، بهبود 

و ارتقا یابد.

 ش��مارش معکوس برای انتشار اوراق سلف مسکن 
در بورس کالا آغاز ش��ده اس��ت؛ طرحی که از طریق 
آن ام��کان پیش خرید خانه ب��رای متقاضیان فراهم 

خواهد شد. 
ب��ه گزارش ایس��نا ، موضوع معامات مس��کن در 
بورس کالای ایران با دو ایده در حال پیشروی است. 
معامات در بازارفیزیکی بورس کالای ایران نخستین 
روش در این رابطه اس��ت. براین اس��اس، اموال مازاد 

دولت و بانک ها در بورس کالا عرضه می شوند. 
در این راس��تا ت��ا کنون ۴ عرضه مل��ک در بورس 
کالا صورت گرفته اس��ت. شرکت عمران شهر جدید 
پردی��س یک باب واح��د تجاری را پ��س از پذیرش 
در ب��ازار فرع��ی ب��ورس کالای ای��ران با ن��رخ پایه 

ی��ک میلی��ارد و ۶3 میلیون تومان عرض��ه کرد و به 
فروش رس��اند. پس از ان مل��ک تجاری بانک اقتصاد 
نوی��ن )کرمان( در ۲۵ش��هریور و زمین بانک اقتصاد 
 نوین )بندرعباس( در ۲۶ش��هریورماه در بورس کالا 

عرضه شدند.
 آخری��ن عرضه در ای��ن خصوص ه��م مربوط به 
وزارت دفاع و پش��تیبانی های نیرو های مسلح بود که 
یک قطعه زمی��ن مازاد خود را بر روی تابلوی بورس 

به فروش رساند.
 انتشار اوراق سلف مسکن روش دیگر که با عرضه 
فیزیکی مس��کن یا به عبارتی عرض��ه اموال فیزیکی 
غیرمنقول در بورس تفاوت دارد، انتش��ار اوراق سلف 

استاندارد مسکن است.

 طبق اعام مس��ئولان، قرار اس��ت در بازارسرمایه 
بس��تری فراهم ش��ود تا متقاضیان بتوانند به راحتی 

مسکن پیش خرید کنند. 
درواقع قرار اس��ت این امکان فراهم شود که افراد 
بتوانن��د حتی به ان��دازه یک متر مرب��ع و به میزان 
نقدینگی خود پیش خرید خانه انجام دهند تا بتوانند 
قدرت خری��د پس انداز خود را نگ��ه دارند؛ بنابراین 
ممکن است مس��کن به قطعات کوچک تبدیل شده 
و امکان فروش آن و نیز امکان انجام معامات ثانویه 

فراهم شود. 
در ای��ن ط��رح ب��ورس کالا ب��ه دنبال آن اس��ت 
ک��ه بتوان��د مس��کن را به ش��کل مت��ری و در قالب 
اوراق س��لف اس��تانداردِ مس��کن پیش فروش کند و 

ای��ن کار را در بس��تری که تضامین لازم از س��ازنده 
گرفت��ه ش��ود و خری��دار با خی��ال راحت اق��دام به 
خرید کن��د انجام دهد. همچنین اگر در سررس��ید، 
س��ازنده تعهدات خود را ایفا نکرد بتواند از س��ازنده 
 خس��ارت بگیرد و ض��رر احتمالی پی��ش خریدار را 

جبران کند.
 آخری��ن اخبار حاکی از آن اس��ت که این طرح با 
نظر موافق کمیته فقهی س��ازمان بورس همراه بوده 

و درحال حاضر در مرحله تدوین مقررات قرار دارد. 
بر این اس��اس به نظر می رس��د قرار اس��ت ارزش 
تمام شده س��اخت یک واحد یا یک پروژه تبدیل به 
ورقه های کوچک بهادار و در بازار توس��ط انبوه س��از 

عرضه شود.

ی��ک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه به ریس��ک های 
تهدیدکننده معامات بورس اشاره کرد و گفت: 3عامل 
نرخ س��ود بانکی، قیمت ه��ای جهانی و افزایش عرضه 
در بازار به عنوان مهم ترین ریس��ک های تهدیدکننده 
بازار تلقی می شوند که می توانند به شدت بر روند بازار 

تاثیرگذار باشند.
به گزارش ایرنا، مجتبی معتمدنیا افزود: روند نزولی 
پرش��تابی که در معامات هفته گذشته بازار سهام به 
وجود آمد ناش��ی از ۲ عام��ل بود که از اهمیت زیادی 
برخوردار بودند. وی گفت: نخس��تین عامل این است 
که همیش��ه بازار در یک مقطع��ی به مقاومت نزدیک 
می ش��ود و در آن زم��ان، حج��م عرضه ها به ش��دت 
افزای��ش یافته و ب��ه بیش از تقاضا در بازار می رس��د، 
 بازار همیشه در این زمان منتظر بهانه ای برای اصاح 

خواهد بود. 
معتمدنیا با بیان اینکه این بهانه می تواند ناش��ی از 
هر دلیل مانند خبر یا ش��ایعه باشد، ادامه داد: اخبار یا 
ش��ایعات فارغ از درست یا اش��تباه بودن شان به شدت 
بر روند بازار تاثیرگذار خواهند بود، اما تاثیر مس��تقیم 
در اصاح ش��اخص بورس، مقاومتی است که در بازار 

ب��ه وجود آمده و به دنب��ال آن عرضه افزایش و تقاضا 
کاهش پیدا کرده است.

این کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: هفته گذشته 
ش��اخص بورس به مقاومت خود نزدیک ش��ده بود و 
بیشتر س��هامداران پس از ترسی که از نزول بی سابقه 
ب��ازار به وجود آم��ده بود، نگران وضعیت بازار س��هام 
ش��دند و به همین دلیل به سرعت به دنبال شناسایی 
س��ود پیش رفتند که پیامد این اتفاق، افزایش عرضه 

در بازار بود.
 وی، به عامل تاثیرگذار در بازگش��ت روند صعودی 
ش��اخص بورس اش��اره کرد و گفت: در این زمینه دو 
اتفاق رخ داد؛ در ابتدا شایعه ای در بازار به وجود آمده 
بود که تکذیب ش��د و بهانه ه��ا از بین رفت و از طرف 
دیگ��ر بازارگردان ها موفق تر عمل کردند، این ۲ عامل 
در کنار یکدیگر موجب ایجاد روند مثبت ش��اخص در 

بازار شد. 
معتمدنی��ا در پاس��خ به ادام��ه دار بودن ی��ا نبودن 
روند صعودی ش��اخص، گفت: ب��ازار همچنان بر روی 
تک س��هم ها می چرخ��د و نقدینگی بیش��تر س��مت 
س��هم هایی می رود که صاحب بازیگر هستند، اکنون 

دیگر روند بازار همانند گذش��ته نیست که کل بازار از 
رشد و ریزش ها تبعیت کنند. 

وی، به ریس��ک های تهدیدکنن��ده معامات بورس 
اشاره کرد و افزود: مهم ترین ریسک، ریسک نرخ بهره 
است، هرچند این موضوع از سوی مسئولان رد و بانک 
مرکزی به صراحت اعام کرده که چنین موضوعی در 
دستور کار نیس��ت و این تصمیم محقق نخواهد شد. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنشان کرد: ریسک 
دیگر، بحث عرضه هایی است که ممکن است بدون در 

نظر گرفتن حجم تقاضا در بازار رخ دهد. 
وی ادام��ه داد: موضوع س��وم که به عنوان ریس��ک 
تهدیدکننده بازار تلقی می شود، نرخ دلار و قیمت های 
جهان��ی اس��ت، اکن��ون قیمت های جهانی به س��قف 
قیمتی خود نزدیک ش��ده اند و به نظر می رسد از ماه 
فوریه )بهمن- اس��فند( قیمت ه��ا روند نزولی به خود 

بگیرند. 
معتمدنیا اظهارکرد: به نظر می رسد شاخص بورس 
تا پایان سال بین یک میلیون و ۶۵۰ هزار واحد تا یک 
میلیون و ۷۵۰ هزار واحد در نوسان باشد و اکنون بازار 
س��رمایه با توجه به اصاح های رخ داده نسبت به بقیه 

بازار های سرمایه، بازار جذاب تری است.  وی گفت: در 
بازار کالا و خودرو شاهد رکود خواهیم بود و قیمت ها 
اصاح می ش��وند، همچنین در بازار مسکن نیز رکود 

عمیق تا یک سال آینده پیش بینی می شود. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بی��ان اینکه به طور 
طبیعی کم ریس��ک ترین بازار همچنان بازار س��رمایه 
است، افزود: بازار س��رمایه از لحاظ جذب نقدینگی و 
اطمینان خاطر سهامداران از نظر نقدشوندگی و امنیت 
سهامداری در آن، قابل مقایسه با بیشتر بازار ها مانند 
بازار ه��ای کالا، خودرو، مس��کن و حتی س��که و طا 

نیست. 
وی با اش��اره به اینکه س��اختار س��رمایه گذاری در 
بازار س��رمایه متفاوت با چند س��ال گذش��ته ش��ده 
اس��ت، اظهارکرد: اکنون در بازار با پدیده صف نشینی 
همراه هس��تیم، یعنی زمانی که س��هم به صف خرید 
می رس��د حجم تقاضا به ش��دت افزایش پیدا می کند 
و به مرور این صف به دلیل ورود س��رمایه سهامداران 
تازه وارد غافلگیرکننده می شود، در زمینه فروش هم با 
همین وضعیت همراه هس��تیم که این موضوع موجب 

برهم ریختگی روند معامات بازار خواهد شد.

یکی از مسائل و مشکات اساسی که به شدت در بازار سرمایه این روزها و به 
خصوص در طول هفته جاری با آن رو به رو بودیم، داغ بودن بازار ش��ایعات به 
ویژه در بس��تر فضای مجازی بوده است که سرعت انتشار اطاعات چه درست 
چه غلط در آن بس��یار بالاس��ت. فض��ای مجازی در کنار تمامی اس��تفاده های 
مفیدی که می توان از آن در راستای آموزش و فرهنگ سازی آحاد مردم به ویژه 
در حوزه بورس داش��ت، در برخی موارد همچون شمشیر دولبه عمل کرده و به 
فضایی منجر می ش��ود که فارغ از هرگونه منطق و تحلیل تبدیل به یک فضای 
مبتنی بر بی خردی و رفتارهای احساسی کامل می شود که در آن سهامداران و 
س��رمایه گذاران حتی حقوقی ها و قدیمی های بازار بعضاً اقدام به عرضه آبشاری 
س��هام خود در عین ارزندگی می کنند. این عرضه های آبشاری که کاما بی پایه 
و منط��ق صورت می گیرد در نهایت منجر می ش��ود که ح��رکات توده واری در 
راس��تای ایجاد یک فضای منفی بی منطق ایجاد شده و به سایر افراد نیز تسری 
پیدا کند؛ تا حدی که افراد حاضر باش��ند در آن به هر قیمتی س��هام خود را به 
فروش رس��انند. عمدتا این قیمت های فروش فرس��نگ ها با ارزش ذاتی س��هام 
تفاوت دارد و بس��یاری به اشتباه در دامی می افتند که ناشی از به اصطاح نقد 
شونده بودن سهام نسبت به سایر دارایی های مالی است؛ یعنی نقدشوندگی که 
می توانست به عنوان یک ارزش کلیدی برای بازار مطرح شود. در این موارد و به 
دلیل بهره برداری نامناسب به ضد ارزش بدل شده و طبعات سنگینی را برای آن 
نماد و پرتفوی این افراد یا ش��رکت ها به همراه می آورد. عمدتا این افراد پس از 
فروش در این قیمت ها که بعضا منجر به شکل گیری یه سری کف های قیمتی 
می شود و با رشد قیمتی که در روزهای آتی اتفاق می افتد، اقدام به برخی اعمال 
احساسی از جمله ناسزاگویی و سپس خرید در قیمت های بالاتر از فروش خود 
در هم��ان نماد می کنند که نتیجه برآیند آنه��ا در نهایت چیزی فراتر از برخی 

هزینه ها از جمله هزینه معامات به کارگزاری و... نخواهد بود. 
این اتفاق در طول هفته جاری نیز به وضوح مشاهده شد که علیرغم ارزندگی 
نرخ بسیاری از سهام شاهد یک ریزش دسته جمعی بر مبنای چند شایعه غلط 
در س��طح بازار بودیم. در ارزندگی این س��هام آیتم های موج��ود در صورتهای 
مالی شرکت ها از جمله گزارش مناسب تولید و فروش در شرکت های تولیدی، 
گزارش��های ماهانه و دوره ای آنها، نرخ دلار و اثرات تس��عیر ارزی، اثرات روانی 
مثبت نتیجه انتخابات امریکا، امیدواری مجدد درخصوص نتیجه رسیدن برجام، 
کشف واکسن کرونا و پرواز نرخ بسیاری از فلزات و بورس های جهانی در دوران 
پساکرونا و... به صورت کامل فراموش شد و در یک حرکت توده وار و بدون قایل 
ش��دن تفکیک بین صنایع مختلف شاهد کاهش یکباره و ریزش شدید شاخص 
بورس بودیم. البته در این بین، همه بازیگران نیز فروشنده نبودند بلکه بسیاری 
عاوه بر نگهداری سهام ارزنده خود و اعتقاد به ارزنده بودن آنها، اقدام به اضافه 
کردن س��هام به پرتفوی و خرید سهام جدید نیز کردند، زیرا این افراد معتقدند 
در روزهای منفی و زمانی که کس��ی خریدار نیس��ت می بایست برخاف جهت 
بازار عمل و خرید کرد. این افراد بر مبنای کس��ب تجربه و تخصص به این باور 
رس��یده اند که با هر حرف و شایعه ای نباید چوب حراج به سهام ارزشمند خود 
زد و باید پای انتخاب و اعتقاد خود به جد ایستاد و می دانند اگر ذره ای در این 

راه سست شوند، بسیاری از افراد هستند که با زیرکی مالک سهام آنها شوند.
ای��ن افراد به درس��تی می دانند وقتی در بازاری که نزدیک به ۶۰۰ ش��رکت 
حضور دارند نمی توان بر مبنای ش��ایعات اقدام ب��ه خرید و فروش کرد و تکرار 
این عمل تنها باعث خس��تگی و تصمیمات اشتباه آنها در معامات خواهد شد. 
بنابرای��ن ای��ن افراد به س��ختی انتخاب می کنند که چه س��همی را بخرند و به 
س��ختی نیز از س��هام خود دل کنده و اقدام به فروش آن می کنند. این افراد در 
بیش��تر مواقع برنده هستند و به دلیل انتخاب های درستشان مجبور نمی شوند 
به چرخ و فلک ناس��زا بگویند. این افراد مس��ئولیت اعمال خود را پذیرفته و با 
احس��اس مس��ئولیت بالا پای تمامی تصمیمات درست خود هستند و شیرینی 
نتیجه این تصمیمات را نیز در زندگی بورسی و پرتفوی خود مشاهده می کنند.
منبع:  ایسنا 

نسبت های مالی مهم
 »سخزر« افزایشی شد

ش��رکت سیمان خزر در دوره منتهی به 3۱ شهریور ماه ۱3۹۹، در مقایسه با 
دوره ۶ ماهه س��ال گذشته افزایش ۵۰ درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۴۵ 
درصد سود عملیاتی، افزایش ۶۹ درصد سود خالص، افزایش ۹ درصد دارایی ها 

و افزایش ۲۰ درصد سود انباشته داشته است.
به گزارش س��نا، براساس صورت های مالی ۶ ماهه منتهی به 3۱ شهریور ماه 
۱3۹۹، سرمایه شرکت سیمان خزر ۵۰۰ میلیارد ریال است و این شرکت تعداد 

۵۰۰ میلیون برگه سهم منتشر کرده است.
درآمدهای عملیاتی ش��رکت س��یمان خزر در ۶ ماهه منتهی به شهریور ۹۹ 
مبلغ یک هزار و ۸۷ میلیارد و ۴۷۰ میلیون ریال و بهای تمام شده درآمدهای 
عملیات��ی مبلغ ۷۰3 میلی��ارد و ۱۵ میلیون ریالاس��ت. ب��رآورد تعداد فروش 
»س��خزر« در دوره ۶ ماهه منتهی به اس��فند ۹۹ به می��زان ۴3۸ هزار و 3۰۰ 
تن اس��ت که نسبت به ۶ ماهه اول س��ال کاهش ۱3 درصدی پیش بینی شده 
اس��ت. ترکیب س��هامداران عمده شرکت س��یمان خزر عبارت است از: شرکت 
س��یمان فارس و خوزستان )۵۴.3۸ درصد(، ش��رکت سرمایه گذاری ملی ایران 
)۱۶.۴۷درصد(، شرکت سرمایه گذاری سامان مجد )۴.۹۶ درصد(، شرکت بانک 
انصار )۲.۵۲درصد(، شرکت سیمان داراب )۱.۵۷ درصد(، صندوق سرمایه گذاری 
بادرآمد ثابت امید انصار )۱.۴۶ درصد( و شرکت بیمه تجارت نو )۱.۲۶ درصد(

نظرگاه

خبر

معصومه احمدی ترکمان
تحلیلگر بازار سرمایه 

بازار داغ شایعات بی پایه در بورس
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